
Ceny bez zmian
To będzie już siódmy 
rok z rzędu, w którym 
w Sochaczewie nie 
wzrosną ceny wody i 
ścieków. ZWiK właśnie 
opracowuje nowy 
wniosek taryfowy
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Rekordowy 
budżet powiatu
Podczas sesji 29 grudnia 
radni, niemalże 
jednomyślnie, uchwalili 
plan dochodów i wydatków 
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Ferie w mieście
Prezentujemy 
szczegółowy program 
imprez i zajęć, które 
miasto oferuje dzieciom 
i młodzieży w ferie
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Kolejne 
wzmocnienie 
Orkana
Reprezentant Polski 
Paweł Poniatowski 
nowym rugbistą naszego 
klubu
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Z informacji przekazanych przez 

główny sztab Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy wynika, że 
około godz. 24:00 14 stycznia 
zadeklarowana kwota zebranych 
pieniędzy wyniosła dokładnie 
81 423 542 zł. W ubiegłym roku o 
tej porze było to niemal 20 mln zł 
mniej. Swoją cegiełkę ma w tym 
Sochaczew: mieszkańcy i ponad 
300 wolontariuszy, którzy wyszli 
na ulice z charakterystycznymi 
puszkami

Komitet Honorowy Obchodów 100-lecia 

Odzyskania Niepodległości na Ziemi 
Sochaczewskiej zatwierdził liczący ponad 
sto punktów program działań, oficjalne 
logo obchodów oraz wzór plakatu imprez 

(wkomponowaliśmy w niego ten artykuł). 
Zdecydowano, że kulminacyjnym punktem 
uroczystości będzie odsłonięcie popiersia 
marszałka Józefa Piłsudskiego

Jest program, 
będzie pomnik

Strona 3

Całe miasto poszło za królamiWOŚP znów pobije rekord?

Strona 9

Jak co roku Orszak Trzech 
Króli przyciągnął tłumy. Było 
barwnie, głośno i wesoło. 
Mimo że organizatorzy 
przygotowali się na wysoką 
frekwencję, zainteresowanie 
było tak ogromne, że nie 
wszyscy zmieścili się 
w kramnicach, a kiedy 
czoło orszaku zbliżało się do 
świątyni,  ostatni uczestnicy 
znajdowali się jeszcze na 
wysokości kramnicStrona 8
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W MIEŚCIE

WAŻNE TELEFONY
MOSiR 
46 862-77-59

Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą
46 862-33-09, 

PEC 
46 862-92-00, 
telefony alarmowe 24h 604-206-
108, 602-789-111

Pogotowie 
energetyczne 991
Pogotowie gazowe 
(Sime Polska) 
602-343-343, 792-008-866

Pogotowie 999

Policja 
997, 46 863-72-00

PKP 19-757

Koleje Mazowieckie
22 364-44-44

PKS Grodzisk Mazowiecki, baza 
w Sochaczewie 
46 862-55-12

Sąd Rejonowy 
46 862-32-64
Schronisko „Azorek” 
791-604-108
791-606-109 (adopcje)
Fundacja „Nero” 
502-156-186
Starostwo Powiatowe 
46 864-18-40, 46 864-18-73
Straż pożarna 
998, 46 862-23-70
Szpital 
46 864-95-00, 46 864-96-00
MPT Taxi 
191-91
Taxi 
46 862-28-42
Taxi Nowa całodobowa 
888-766-600
USC 
46 862-23-02
Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35
Urząd Skarbowy 
46 862-26-04
Zakład Wodociągów 
i Kanalizacji 
46 862-82-30
Zgłaszanie awarii 
sieci wodociągowej 
i kanalizacji sanitarnej 
604-195-867, 696-056-281, 
664-157-699
ZGK 46 862-81-06, 46 862-93-14
ZKM 46 862-99-27
ZUS 46 862-64-33
Zgłaszanie awarii 
sieci oświetlenia 
ulicznego
698-088-755, 606-663-186
Całodobowy telefon 
alarmowy Urzędu Miasta
46 862-36-82

Daniel Wachowski

daniel.wachowski@sochaczew.pl

W ramach plebiscytu „Lider 
Zmian, Samorząd 2017”, Ma-
zowiecka Jednostka Wdra-
żania Programów Unijnych 
podsumowała   aktywność 
wszystkich miast i gmin w wo-
jewództwie. Jak mówił pod-
czas zorganizowanej w War-
szawie gali wicemarszałek 
Wiesław Raboszuk, do ułoże-
nia rankingów użyto danych 
fi nansowych od początku ak-
tualnej perspektywy unijnej, 
czyli od 2014 roku, a za datę 
graniczną   podsumowania 
uznano 15 listopada 2017 r. 

Nagradzano w dwóch ka-
tegoriach: najaktywniejszych 
(liczba złożonych wniosków) 
i najskuteczniejszych (środ-
ki pozyskane w przelicze-
niu na liczbę mieszkańców). 
Samorządy rywalizowały w 
tzw. subregionach: ciecha-
nowskim, ostrołęckim, płoc-
kim, radomskim, siedleckim, 
warszawskim wschodnim i 
warszawskim zachodnim. 
W każdym z nich wyłoniono 
po trzech zwycięzców. Nasze 
miasto, obok 28 innych gmin, 
znalazło się w subregionie 
warszawskim zachodnim. Tu 
tytuł „Lidera Zmian” otrzy-
mał Mszczonów (12 złożo-
nych wniosków), na drugiej 

pozycji uplasował się Gro-
dzisk Mazowiecki (11 wnio-
sków), a na trzeciej ex aequo 
gmina Brwinów i miasto So-
chaczew (po 10 wniosków). 
W imieniu Piotra Osieckie-
go nagrodę dla miasta ode-
brał wiceburmistrz Marek 
Fergiński.

W drugim rankingu, czy-
li w kwocie unijnego dofi -
nansowania przypadającej na 
mieszkańca, Sochaczew zna-
lazł się w połowie stawki, a to 
dlatego, że pod uwagę wzięto 
umowy zawarte do 15 listopa-
da, a np. umowa na budowę 

amfi teatru i widowni na pod-
zamczu podpisana została 20 
listopada. Trzeba też dodać, 
że  w 2017 roku Sochaczew był 
bardzo skuteczny, jeśli chodzi 
o rządowe dofi nansowania – 
przypomnijmy to m.in. nie-
mal 11 mln na odwiert geo-
termalny, 2,9 mln na stadion 
i boisko przy SP 3, czy blisko 
siedem milionów na rewitali-
zację parków. 

Z obecnego RPO Socha-
czew pozyskał dotacje na 
ogromne projekty infrastruk-
turalne, których budżet mia-
sta sam by nie udźwignął. Je-

sienią ub. roku zapadły decyzje 
o przyznaniu nam aż 14 mln zł 
wsparcia.

- Zdecydowana więk-
szość naszych wniosków 
uzyskała dofi nansowanie. 
Regionalny Program Ope-
racyjny dofi nansował m.in. 
termomodernizację budyn-
ków kultury w Chodakowie 
i Boryszewie oraz remont 
hali sportowej przy ul. Cho-
pina. Z tego samego źródła 
zdobyliśmy pieniądze na 
budowę bulwarów nad Bzu-
rą, kawiarni przy przysta-
ni kajakowej, budowę am-

fi teatru u podnóża zamku 
i widowni na niemal tysiąc 
osób. Ponadto za unijne pie-
niądze prowadzimy pięć 
projektów edukacyjnych w 
szkołach podstawowych nr 
1, 2 ,4, 6 i 7 – wylicza wice-
burmistrz Marek Fergiński, 
który w ratuszu odpowiada 
m.in. za pozyskiwanie środ-
ków zewnętrznych. 

Kolejne wnioski są goto-
we lub już złożone w Mazo-
wieckiej Jednostce Wdraża-
nia Programów Unijnych i 
czekają tylko na ogłoszenie 
wyników konkursów.

- Na rozpatrzenie cze-
ka m.in. wniosek o dofi nan-
sowanie projektu „Socha-
czewski Eko-bus”. Jeśli trafi  
na listę rankingową, w dwa 
lata w komunikację miej-
ską zainwestujemy około 10 
mln zł, z ulic znikną dymią-
ce Jelcze, a ich miejsce zaj-
mą ekologiczne autobusy 
spełniające najwyższe nor-
my środowiskowe. Zabiega-
my o 7,4 mln, które pokryje 
80 procent kosztów całego 
przedsięwzięcia. Poza tym 
jeszcze w styczniu złoży-
my wniosek o 733 tys. zł na 
realizację projektu eduka-
cyjnego przez szóstą z na-
szych szkół podstawowych, 
czyli „trójkę” – dodaje Piotr 
Osiecki. 

Sochaczew z nagrodą „Lider Zmian” 
za pozyskiwanie środków unijnych
Marszałek województwa mazowieckiego, który odpowiada za dzielenie pieniędzy z unijnego budżetu na lata 2014-
2020, postanowił pokazać i nagrodzić najbardziej aktywne miasta i gminy starające się o wspólnotowe dotacje. 
Sochaczew znalazł się wśród mazowieckich liderów obok takich miast jak Mszczonów i Grodzisk Mazowiecki. 

4 stycznia, w wieku 82 lat, 
zmarł wieloletni nauczyciel sochaczew-

skich szkół, pierwszy trener rugby 
w Sochaczewie

Stefan Wydlarski
Szczere wyrazy współczucia rodzinie 

i przyjaciołom przekazują

Panu 
Piotrowi Osieckiemu

najszczersze wyrazy współczucia i słowa 
wsparcia z powodu śmierci 

Taty
składają:

dyrekcja, nauczyciele, pracownicy 
administracji i obsługi

Zespołu Szkół Ogólnokształcących 
w Sochaczewie

Z ogromnym żalem przyjęliśmy 
wiadomość o śmierci 

Leszka 
Nawrockiego

wybitnego historyka, kronikarza dziejów 
ziemi sochaczewskiej, wieloletniego 

kustosza Muzeum Ziemi Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą

Szczere wyrazy współczucia rodzinie 
i przyjaciołom przekazują

Burmistrz 

Sochaczewa

Piotr Osiecki

Burmistrz 

Sochaczewa

Piotr Osiecki

Przewodniczący 
Rady Miejskiej

Sylwester Kaczmarek

Przewodniczący 
Rady Miejskiej

Sylwester Kaczmarek

KONDOLENCJE

Sochaczew jest jednym z najaktywniej pozyskujących środki unijne samorządów w rejonie Warszawy
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Uczestnicy jednej z poprzednich edycji rajdu
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STAROSTA 
Jolanta Gonta

BURMISTRZ
Piotr Osiecki

ORGANIZATORZY I PATRONI RAJDU „SZLAKAMI WIELKIEJ WOJNY”

Przed nami VI edycja Raj-

du Szlakami Wielkiej Woj-

ny nad Bzurą i Rawką. W 
sobotę 20 stycznia odbę-
dzie się  pierwsza impreza  
z cyklu wydarzeń inaugu-
rujących obchody 100-le-
cia odzyskania niepod-
ległości. 15-kilometrowa 
trasa piesza przebiegać 
będzie przez miejscowo-
ści: Piotrkówek-Gilówka 
Górna-Iłów.

W ubiegłym roku w rajdzie 
zorganizowanym przez Mu-
zeum Ziemi Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą oraz 
Muzealną Grupę Rekon-
strukcji Historycznej im. II 
bat. 18 pp wzięło udział oko-
ło 200 uczestników. Podobna 
liczba osób zgłosiła się w tym 
roku. Dla wielu z nich był to 
kolejny start w wydarzeniu, 
więc nie należy się dziwić, 
że i w tym roku nie brako-
wało zainteresowanych mi-
łośników historii i turysty-
ki pieszej. Tradycyjnie trasa 
rajdu wieść będzie przez oko-
lice, które były świadkiem za-
ciętych walk pierwszej wojny 
światowej toczonych między 
armią cesarską (niemiecką) i 
carską (rosyjską). Odwiedzić 
będzie można miejsca poty-
czek, żołnierskie mogiły, a 
także dowiedzieć się o tym 
jak Wielka Wojna wyglądała 
w okolicach Sochaczewa.  

Przypomnijmy, że Mu-
zeum Ziemi Sochaczew-
skiej i Pola Bitwy nad 
Bzurą pozyskało dofi nanso-
wanie z Ministerstwa Kul-
tury i Dziedzictwa Narodo-
wego na przeprowadzenie 
kolejnych badań związanych 
z I wojną światową.

- Projekt „Relikty tere-
nowe frontu nad Bzurą 1914-

1915” jest jednym z naszych 
priorytetowych działań. W 
jego ramach, w sposób nie-
inwazyjny,   rozpoznajemy 
stanowiska archeologiczne z 
okresu I wojny światowej. Na-
szym celem jest to, by włączyć 
jak największa liczbę tych 
miejsc do rejestru zabytków. 
Dotyczyć to będzie głównie 
obiektów, które nie trafi ły 
do niego w trakcie poprzed-
nich prac prowadzonych w 
latach 1979-1980 - mówi ku-
stosz MZSiPnB Jakub Woje-
woda. - Rajd jest więc dla pra-
cowników muzeum również 
okazją do rozpoznania tere-
nu. Dla pozostałych to szansa 
by spojrzeć na okolice nasze-
go miasta z trochę innej per-
spektywy, poznać często za-
pomniane fakty historyczne 
i dowiedzieć się czegoś więcej 
na temat lat poprzedzających 
odzyskanie przez Polskę nie-
podległości.

Rajd rozpoczyna zwie-
dzanie ekspozycji stałej „Nad 
Bzurą bez zmian - opowieść o 
wojnie w okopach 1914-15 r.”
w Muzeum Ziemi Socha-
czewskiej i Pola Bitwy nad 
Bzurą. Następnie uczestnicy 
udadzą się na parking przed 
Zespołem Szkół w Iłowie, 
skąd wyjadą do  Piotrkówka. 
Przemarsz trasą rajdową pro-
wadzić będzie przez miejsco-
wości: Piotrkówek - Gilówka 
Górna - Obory - Iłów (łącz-
nie około 15 km). W Zespole 
Szkół w Iłowie na piechurów 
czekać będzie ciepły posiłek. 
Po nim odbędzie się konfe-
rencja popularno - nauko-
wa „Front zimowy nad Bzurą 
1914 -15 r.”. Wykłady popro-
wadzą: Paweł Rozdżestwień-
ski, Jakub Wojewoda, Ma-
riusz Samborski oraz  Jacek 
Furmańczyk. (ap)

Pójdą na rajd i poczują się 
jak żołnierze Wielkiej Wojny

Ponad sto punktów liczy ofi -
cjalny program obchodów 
100-lecia niepodległości na 
ziemi sochaczewskiej. Kulmi-
nacyjnym punktem obchodów 
będzie odsłonięcie popiersia 
marszałka Józefa Piłsudskie-
go 11 listopada 2018. 

Popiersie stanie na skwerze 
przed Komendą Powiatową 
Państwowej Straży Pożarnej 
przy ul. Staszica. Miejsce nie jest 
przypadkowe - to sochaczew-
scy strażacy zawiesili 11 listo-
pada 1918 roku pierwszą od po-
nad 100 lat biało-czerwoną fl agę 
nad naszym miastem. Miało to 
miejsce przed ich strażnicą, któ-
ra stała  dokładnie w tym sa-
mym miejscu, w którym do dziś 
stacjonują. To właśnie dlatego 
od momentu objęcia stanowiska 
burmistrza przez Piotra Osiec-
kiego, na pamiątkę tamtych wy-
darzeń, na placu  Kościuszki or-
ganizowane są ofi cjalne miejskie 
obchody Dnia Niepodległości, a 
fl agę na maszt wciągają strażacy.

- Komitet Honorowy Ob-
chodów 100-lecia Niepodległo-
ści na Ziemi Sochaczewskiej 
zdecydował jednogłośnie, że nie 
będziemy ogłaszać konkursu na 
popiersie, a postaramy się pozy-
skać prawa do takiego wizerun-
ku marszałka, który będzie miał 
walor zarówno historyczny, jak i 
artystyczny - mówi przewodni-
czący Komitetu Honorowego, 
poseł Maciej Małecki. 

Nie jest to jeszcze przesądzo-
ne, ale wszystko wskazuje na to, 
że pójdziemy śladem Łańcuta, 
gdzie w zeszłym roku odsłonię-
to kopię popiersia, które w 1916 
roku wykonał późniejszy rektor 
ASP w Krakowie, słynny rzeź-
biarz prof. Konstanty Laszczka. 
Józef Piłsudski zapozował mu 
osobiście. 

- Staramy się pozyskać pra-
wa autorskie do wykonania ko-
pii tego właśnie popiersia. Nie 
będzie to oczywiście łatwe, dla-
tego rozważamy jeszcze inne 
opcje. Pewne jest to, że 100-le-
cie odzyskania niepodległości 
wymaga działań niestandar-
dowych. Zdajemy sobie sprawę, 
że postawimy pomnik, który 
mam nadzieję, będzie stał przez 
co najmniej kolejne 100 lat - 
mówi burmistrz Piotr Osiecki. 

Sprawa odsłonięcia po-
piersia Józefa Piłsudskiego była 
oczywiście najważniejszą pod-

czas posiedzenia Komitetu Ho-
norowego Obchodów 100-le-
cia Odzyskania Niepodległości 
na Ziemi Sochaczewskiej, któ-
re odbyło się w poniedziałek 15 
stycznia, ale nie jedyną. Komi-
tet zatwierdził również ofi cjalny 
program obchodów, logo ob-
chodów oraz wzór plakatu, na 
którym będą ogłaszane wszyst-
kie imprezy okolicznościowe. 

- Program wygląda impo-
nująco. To ponad 100 punktów 
realizowanych przez jednost-
ki miejskie i powiatowe. A trze-
ba dodać do tego wszystko to, co 
będzie się działo choćby w szko-
łach podległych miastu i powia-
towi. Każda placówka oświato-
wa przygotowuje swój oddzielny 
program przeznaczony dla 
uczniów i rodziców - mówi sta-
rosta Jolanta Gonta, która obok 
posła Małeckiego i burmistrza 
Osieckiego objęła ofi cjalny pa-
tronat nad obchodami. 

Program jest bardzo ob-
szerny. Są w nim wydarzenia 
historyczne, kulturalne, spor-
towe. Większe i mniejsze. Poza 
popiersiem marszałka Piłsud-
skiego planowane są m.in. ta-
blica pamiątkowa przy dworcu 
PKP poświęcona przyjazdom 
do Sochaczewa Ignacego Jana 
Paderewskiego oraz generała 
Józefa Hallera, obelisk przy ko-
mendzie hufca ZHP, który w 
tym roku obchodzi 100-lecie 
powstania, a także mural nie-
podległościowy. 

Pierwsza z dużych imprez 
poświęconych 100-leciu zapla-
nowana jest na najbliższą so-
botę 20 stycznia - po raz szósty 
na trasę Rajdu Wielkiej  Woj-
ny ruszą rekonstruktorzy prze-
brani w stroje z epoki (o impre-
zie piszemy obok). W marcu 
odbędzie się  m.in. bieg „Tro-
pem wilczym” poświęcony pa-
mięci Żołnierzy Wyklętych. W 
kwietniu warto zwrócić uwa-
gę choćby na wystawę fotogra-
fi i „Symbole i oręże polskiej ar-
mii”. Majowy rajd rowerowy też 
w tym roku będzie miał niepod-
ległościowe akcenty, podobnie 
Turniej Dzikich Drużyn. Także 
na maj Szkoła Muzyczna szyku-
je premierę opery „Krakowiacy i 
górale”, a SCK spektakl słowno-
-muzyczny, w który zaangażują 
się Camerata Mazovia, Abstrakt 
i Teatr Maska. W czerwcu będzie 
m.in. powiatowa gra uliczna zor-
ganizowana przez ZS CKP. Dni 
Sochaczewa też będą miały wiele 
akcentów niepodległościowych 
- na uroczystej sesji dojdzie do 
premiery hejnału Sochaczewa. 
W pierwszy dzień święta miasta 
odbędzie się m.in. wielki prze-
gląd orkiestr strażackich, któ-
re zagrają w Sochaczewie po raz 
drugi - w tym roku pod hasłem 
„Sochaczew dla Niepodległej”. 

We wrześniu na placu Ko-
ściuszki zostaną odsłonię-
te pierwsze tablice poświęcone 
bohaterom naszej małej oj-
czyzny w Sochaczewskiej Alei 
Zasłużonych. Rekonstrukcja 
przyjazdu Paderewskiego do 
Sochaczewa to już październik, 
podobnie jak rekonstrukcja hi-
storyczna „Sochaczew Wielkiej 
Wojny”. Kulminacja obchodów 
nastąpi oczywiście w listopa-
dzie - odsłonięcie popiersia Jó-
zefa Piłsudskiego planowane 
jest na 11 listopada, ale to tylko 
jeden z wielu punktów progra-
mu tego dnia. O kolejnych na-
piszemy w następnym numerze 
„Ziemi Sochaczewskiej”. 

Robert Małolepszy

Marszałek będzie miał
pomnik w naszym mieście

Turniej Szachowy o Puchar 
Bohaterów Polski Niepodległej 
odbędzie się w sobotę 20 stycznia 
o godz. 10.00 w Sochaczewskim 
Centrum Kultury przy ul.15 sierp-
nia 83. Organizatorzy zaprasza-
ją wszystkich miłośników królew-
skiej gry  - będzie można zarówno 
wziąć udział w szachowych zmaga-
niach, jak i kibicować graczom. 

Zawody będą rozgrywane w 
dwóch grupach: „open” oraz „Ju-
niorzy początkujący do lat 10”. 

Osoby zainteresowane wzięciem 
udziału w turnieju mogą wysyłać 
swoje zgłoszenia na adres mailo-
wy: teresa.klujszo.sck@gmail.com. 
Uczestnictwo będzie można rów-
nież  zgłosić u organizatora w dniu 
turnieju (od godz.. 9.20 do godz. 
9.50).

Miasto szuka takiej podobizny marszałka, która w pełni odda 
podobieństwo naczelnika i będzie posiadało wysokie walory artystyczne

Turniej szachowy o Puchar Bohaterów Polski Niepodległej
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Daniel Wachowski
daniel.wachowski@sochaczew.pl

Ceny wody i opłaty za odbiór ście-
ków będą ustalane raz na trzy lata, 
a nie raz na rok, jak dotychczas. Z 
kolei cenniki będzie zatwierdzało 
Państwowe Gospodarstwo Wod-
ne „Wody Polskie”, a nie radni 
miasta. Te rewolucyjne zmiany 
to wynik wejścia w życie noweli-
zacji ustawy o zbiorowym zaopa-
trzeniu w wodę i odprowadzaniu 
ścieków. Sochaczewski ZWiK już 
pracuje nad nowym wnioskiem 
taryfowym, ale prezes Stanisław 
Grażka deklaruje, że podwyżek 
nie będzie. 

Wspomniana ustawa 1 stycz-
nia przekształciła Krajowy Za-
rząd Gospodarki Wodnej oraz 
Regionalne Zarządy Gospodar-
ki Wodnej w Państwowe Gospo-
darstwo Wodne „Wody Polskie”. 
To ono będzie teraz opiniowało 
projekty regulaminu dostarcza-
nia wody i odprowadzania ście-
ków oraz zatwierdzało taryfy 
opłat za wodę i odbiór nieczysto-
ści płynnych. Ustawa nakazuje 
przedsiębiorstwom wodociągo-
wym, takim jak sochaczewski 
ZWiK, opracowywanie taryf raz 
na trzy lata zamiast raz na rok. 
Co więcej, w okresie przejścio-
wym (do 10 czerwca br.) w ca-
łym kraju zamraża obecnie obo-
wiązujące stawki. Dlaczego? W 
Polsce działa około 600 przedsię-
biorstw wodno-kanalizacyjnych, 
które na przełomie roku ustala-
ły cenniki na kolejny rok działal-

ności. Skoro teraz analizą taryf 
mają się zajmować „Wody Pol-
skie”, potrzebują czasu, by rzetel-
nie ocenić każdy z kilkuset wnio-
sków.

Ceny bez zmian
Zgodnie z obowiązującym w 
Polsce prawem ZWiK, opraco-
wując taryfę, powinien wziąć 
pod uwagę wiele czynników 
- w cenie wody i ścieków mu-
szą  znaleźć się wszystkie kosz-
ty, jakie ponosi przedsiębior-
stwo - od kosztów własnych, 
podatków, przez obsługę kre-
dytów i obligacji zaciągniętych 
na gigantyczne inwestycje, ja-
kie przeprowadzono w naszym 
mieście w ostatnich latach, po 
obowiązkowy odpis na amor-
tyzację majątku, jakim dyspo-
nuje spółka. Z drugiej strony 
jest oczywiście odbiorca, który 
chce płacić jak najmniej. 

- Do 12 marca nasza spół-
ka opracuje i przekaże „Wodom 
Polskim” wniosek o zatwierdze-
nie nowej taryfy. Nie przewidu-
jemy w niej żadnych podwyżek, 
mimo że nadal chcemy inwesto-
wać w wodociągi i sieć sanitar-
ną, do tego spłacamy zobowiąza-
nia zaciągnięte na budowę 96 km 
kanalizacji sanitarnej. Kosztowała 
105 mln zł, przy czym unijne do-
fi nansowanie sięgnęło 50,4 mln, 
ale resztę spółka musiała wyłożyć 
sama. Jestem jednak optymistą, że 
bez podwyżek uda się zrealizować 
wszystkie zamierzenia - mówi 
prezes ZWiK Stanisław Grażka. 

W 2016 roku ZWiK wy-
twarzał dziennie ponad 4100 
metrów sześciennych wody. 
Jego głównym klientem jest 
przeciętny Kowalski, gdyż 
większość produkcji trafi a do 
mieszkań i domów (ok. 80 
proc.), reszta do przemysłu i za-
kładów usługowych.

Nasze ceny 
w średniej krajowej
Gdy siedem lat temu zostały wpro-
wadzone obecne ceny, stawki w 
Sochaczewie były wyższe od wie-
lu okolicznych miast. Mieszkańcy 
narzekali, ale rozumieli przyczyny 
podwyżek. Przykłady innych, po-
dobnych do naszego samorządów 
(np. Sieradz), które inwestowa-
ły w kanalizację i też podwyższa-
ły ceny, stanowiły dobry przykład 
na poparcie tezy, że innej drogi nie 
ma. Obecnie, jeśli chodzi o staw-
ki, generalnie mieścimy się w śred-
niej krajowej i to bez względu na 
podział na miasta, które inwesto-

wały i te, które tych inwestycji nie 
potrzebowały. W lipcu ubiegłe-
go roku Izba Gospodarcza Wodo-
ciągi Polskie przeprowadziła an-
kietę na temat cen wody i ścieków. 
Przeanalizowała dane z ponad 
stu pięćdziesięciu przedsiębiorstw 
i ustaliła, że w 2017 r. przeciętna 
cena wody dla mieszkańców wy-
niosła 4,42 zł, a w Sochaczewie to 
3,78 zł/m3. Średnia cena ścieków 
„socjalno-bytowych”, czyli tych 
opłacanych przez mieszkańców, 
wynosi w Polsce 8,14 zł/m3, w So-
chaczewie - 8,26 zł/m3. Oczywiście 
ciągle bywają miasta, gdzie ceny są 
niższe, ale coraz częściej są to już 
niewielkie różnice.

ZWiK zainwestuje 2 mln 
Zakład Wodociągów i Kanaliza-
cji jest odpowiedzialny za stud-
nie głębinowe, stacje uzdatniania 
wody, 144 km wodociągu i 180 
km kanalizacji sanitarnej. Każ-
dego dnia produkuje 4100 m3 
wody. Wciąż  też rozwija swo-

ją sieć. W tym roku chce zain-
westować dwa miliony złotych. 
Przy tak kosztownych projektach 
spółka posiłkuje się wsparciem 
unijnym. Przyznana w tym roku 
dotacja z Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska pokrywa 
70 procent kosztów prac w Zała-
manej, Ks. Janusza i Towarowej. 
Podobnie było z prowadzoną na 
przełomie 2016/2017 roku bu-
dową kilometrowego kolektora 
kanalizacji sanitarnej w ulicach 
Kochanowskiego, Langiewicza, 
Lechickiej i Kraszewskiego oraz 
600 metrów sieci wodociągowej 
w ulicy Kraszewskiego, Lechic-
kiej i Kochanowskiego. Tam też 
NFOŚ pokrył większość kosztów 
inwestycji.

- Musimy budować nowe od-
cinki sieci, odtwarzać ją, wymie-
niać jej najstarsze fragmenty. Na-
szym największym tegorocznym 
zadaniem jest trwająca budowa 
półkilometrowej kanalizacji sa-
nitarnej i wymiana wodociągu w 

rejonie stacji PKP - w ulicy Zała-
manej, Ks. Janusza i Towarowej. 
To projekt za ponad 520 tys. zł. 
W planach jest też przebudowa 
ponad 300 metrów wodociągu 
w Licealnej, budowa 340 metrów 
sieci sanitarnej w Towarowej i stu 
metrów w alei 600-lecia - wylicza 
Stanisław Grażka. 

W PEC-u to działa
Czy to dobry pomysł, że o socha-
czewskich stawkach ma decydo-
wać państwowy regulator? Czas 
pokaże, choć warto wspomnieć, 
że identyczne rozwiązanie od lat 
z powodzeniem funkcjonuje na 
rynku energii cieplnej.

- Miasto jest w stu procen-
tach właścicielem Przedsiębior-
stwa   Energetyki Cieplnej, które 
ceny sprzedawanego ciepła usta-
la z Urzędem Regulacji Energe-
tyki. Opracowujemy nową taryfę 
dla obiorców, przedstawiamy do-
kładne wyliczenia, ale los nowe-
go cennika w stu procentach leży 
w rękach URE, a nie burmistrza 
czy radnych miasta. Dzieje się tak 
bez względu na to, czy opłaty idą w 
górę, czy w dół, jak to ostatnio mia-
ło miejsce. W 2016 roku obniżyli-
śmy ceny dwa razy - o 7,5 i 2,1 proc. 
- a w lutym 2017 jeszcze o 2,4 proc. 
- przypomina prezes PEC Jarosław 
Dorociak. 

Dodajmy, że najnowsza ta-
ryfa PEC, obowiązująca od 
stycznia 2018 roku, w prakty-
ce zamraża obecnie obowiązu-
jące stawki do 30 czerwca 2019 
roku. 

Opłaty za wodę i ścieki 
kolejny raz nie wzrosną
To będzie już siódmy rok z rzędu, w którym w Sochaczewie nie wzrosną ceny wody i ścieków. ZWiK właśnie opracowuje nowy wniosek 
taryfowy, który od czerwca zatwierdzać będzie zupełnie nowa instytucja - Państwowe Gospodarstwo Wodne „Wody Polskie”. 

Budowa kanalizacji w rejonie dworca PKP to największe zadanie ZWiK

Jerzemu Szostakowi 
redaktorowi naczelnemu oraz 

Januszowi Szostakowi, 
wydawcy „Expressu Sochaczewskiego”

szczere wyrazy współczucia z powodu śmierci

MAMY

Sylwestrowi Zdzieszyńskiemu
radnemu Rady Miejskiej w Sochaczewie 

w latach 2010-2015
słowa otuchy i szczere wyrazy współczucia 

z powodu śmierci

BRATA
przekazują 

Januszowi i Jerzemu Szostakom

wyrazy najgłębszego współczucia 
z powodu śmierci 

Mamy 
składa 

Maciej Małecki poseł na Sejm RP

KONDOLENCJE

Burmistrz 

Sochaczewa

Piotr Osiecki

Przewodniczący 
Rady Miejskiej

Sylwester Kaczmarek

Burmistrz 

Sochaczewa

Piotr Osiecki

Przewodniczący 
Rady Miejskiej

Sylwester Kaczmarek
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Ostatnim etapem remontu 
sochaczewskiego Urzędu 
Miasta będzie ocieplenie i 
malowanie elewacji. Zada-
nie wpisano do tegoroczne-
go budżetu. Pierwszy krok 
to wykonanie dokumenta-
cji, a ta powinna być goto-
wa na przełomie kwietnia i 
maja br.

Siedziba władz mieści się w 
budynku z lat 30. ubiegłe-
go wieku, w tak zwanej ka-
mienicy Pawłowskich, zbu-
dowanej przez prężnie 
działające w owym czasie 
„Przedsiębiorstwo Budow-
lane Tadeusz Kobek”. W la-
tach dziewięćdziesiątych 
spadkobiercy upomnieli się 
przed sądem o rodzinny ma-
jątek i skutecznie go odzy-
skali. W połowie 2002 roku 
ówczesny burmistrz Stani-
sław Szulczyk zaproponował 
radnym, by kamienicę od-
kupić od spadkobierców ro-
dziny Pawłowskich. Więk-
szość radnych była „za”, co 
pozwoliło dokończyć nego-
cjacje i rozłożyć spłatę usta-
lonej kwoty (1,7 mln zł) do 
2004 roku. 

Na przestrzeni kilkuna-
stu ostatnich lat gmach UM 
przeszedł generalny remont. 
Nadbudowano IV piętro, za-
montowano windę obsłu-
gującą wszystkie kondygna-

cje, wyremontowano łazienki 
dostosowując je do potrzeb 
niepełnosprawnych. Wymia-
nie uległo centralne ogrze-
wanie, sieć wodno-kanali-
zacyjna, elektryczna, nowe 
są wszystkie okna i drzwi. 
Na parter sprowadzono wy-
działy najczęściej odwiedza-
ne przez klientów UM, kasę, 
otwarto nowe Biuro Obsługi 
Klienta i piękną salę ślubów, 
mającą oddzielne wejście od 
strony ul. Grabskiego.

Niestety niemal każdy 
etap remontu, jak np. czę-
ściowe ocieplenie ścian na 
IV piętrze, odbił się na wy-
glądzie budynku. Z zewnątrz 
wygląda fatalnie, ale ma się to 
wkrótce zmienić. Wykonanie 
elewacji zapisano w tegorocz-
nym budżecie, dlatego bur-
mistrz mógł ogłosić przetarg 
na pierwszy krok, czyli opra-
cowanie szczegółowej doku-
mentacji robót. Jeśli uda się 
wybrać fi rmę, przygotuje ona 
minimum cztery propozycje 
wizualizacji kolorystyki bu-
dynku. Szczegółowo opisze 
także zakres robót obejmu-
jących wymianę kilku okien 
wyposażonych w kraty na 
okna antywłamaniowe, do-
cieplenie ścian, remont bal-
konów, renowację balustrad, 
montaż iluminacji, zabezpie-
czanie elewacji i dachu przed 
ptakami. (daw)

Operator obiektu Kramnic Miejskich 
zlokalizowanych przy zbiegu ulic Wąskiej - 1 Maja - Warszawskiej 

ogłasza:
Pisemny konkurs ofert na najem lokali użytkowych 
zlokalizowanych w Sochaczewie przy ulicy War-
szawskiej o powierzchniach: 38,97m2 (lokal nr 100), 
33 m2 (lokal 106), 34,81 m2 (lokal nr 108). 

Lokale są wyposażone w instalacje: wodno-kanaliza-
cyjną, centralnego ogrzewania, ciepłej wody użytkowej, 
wentylacji mechanicznej, elektryczną, teletechniczną 
oraz klimatyzację.
* Najemcę obowiązuje również opłata za zużyte media.

Oferty należy składać w sekretariacie operatora przy 
ul. Rozlazłowskiej 7 w Sochaczewie lub e-mail:zwik@
zwik.sochaczew.pl. 

Bliższe informacje można uzyskać telefonicznie: 
46 862-82-30 wew.24, lub na stronie internetowej 
www. zwik.sochaczew.pl

Zapraszamy do składania ofert cenowych na najem 
lokali użytkowych.

Operator budynku Kramnice Miejskie

Sebastian Stępień
sebastian.stepien@sochaczew.pl

Działka przy ulicy 1 Maja cze-
kała na rozpoczęcie inwesty-
cji 9 lat. Przez ten czas nie-
jednokrotnie pojawiały się 
informacje, że budowa ruszy 
lada chwila, jednak za każdym 
razem coś sprawiało, że przed-
sięwzięcie było odkładane na 
kolejny termin. Sytuacja była 
o tyle trudna, że sochaczew-
ski ratusz w 2008 roku przeka-
zał atrakcyjną nieruchomość 
w samym centrum miasta do 
Skarbu Państwa. Okoliczne sa-
morządy zabezpieczyły w swo-
ich budżetach środki, które 
miały wspomóc przedsięwzię-
cie. Dopiero w 2016 roku in-
terwencja posła Macieja Ma-
łeckiego u ówczesnego szefa 
MSW Mariusza Błaszczaka 
sprawiła, że inwestycja ruszyła 
pełną parą.

Budowa nowej komendy 
pochłonie ponad 17 mln zł i 
została powierzona fi rmie PO-
LAQA z Piaseczna. W ramach 
kontraktu powstał już trzy-
kondygnacyjny budynek z czę-
ściowym podpiwniczeniem. 
Wszystkie poziomy biurowca 
połączą trzy klatki schodowe i 
duża, ośmioosobowa winda.

W podpiwniczeniu obiek-
tu stoi jeszcze woda, ale w nie-
dalekiej przyszłości powstaną 
tam szatnie z natryskami, od-
dzielne dla żeńskiej i męskiej 
załogi, magazyn amunicji i 
broni, strzeżony magazyn do-
wodów, a także archiwum akt.

Główne wejście do budyn-
ku, otoczone szklaną fasadą, 
znajdzie się na parterze od stro-
ny ul. 1 Maja. Tę kondygna-
cję także zajmą biura i wydział 
prewencji, około 100-metro-
wa przestrzeń dla interesan-
tów, a także pięć pomieszczeń 
dla osób zatrzymanych, w tym 
tzw. „niebieski pokój” dostoso-
wany do potrzeb dzieci i osób 
niepełnosprawnych.

Pierwsze piętro zajmą 
przede wszystkim pomiesz-
czenia biurowe. Każde z nich 
przeznaczone zostanie dla 
dwóch do trzech funkcjona-
riuszy. Na tym piętrze swo-
je biura będą mieli także ko-
mendant powiatowy i jego 

zastępca. Powstanie tu tak-
że pokój okazań z weneckim 
lustrem.

Na drugim piętrze znajdzie 
się miejsce dla Izby Pamięci, 
gdzie eksponowane będą pa-
miątki związane z działalno-
ścią sochaczewskiej policji. Po-
zostałą przestrzeń zajmą biura.

Obiekt   przystosowany 
będzie do potrzeb osób nie-
pełnosprawnych. Nie za-
braknie odpowiednich pod-
jazdów i windy dla osób na 
wózkach inwalidzkich. Na 
każdej kondygnacji powsta-
nie też specjalna łazienka.

Projekt wykonany przez 
sochaczewską fi rmę Zespół 
Usług Projektowych zakła-
da także liczne udogodnie-
nia poza głównym gmachem. 
Dla obsłużenia 24 policyj-
nych samochodów powstanie 
220-metrowy garaż. Godne 
warunki otrzymają także po-
licyjne psy.

- Prace są już na zaawanso-
wanym etapie - mówi Marek 
Pańszczyk z fi rmy POLAQUA. 
- Kładziemy tynki i uzbrajamy 
obiekt. Instalacja wodno-kana-
lizacyjna położona została już 
w 80 proc., centralnego ogrze-
wania w 30 proc., elektryczna w 
około 25 proc. Mamy już wsta-
wione prawie wszystkie okna. 
Na koniec położymy instalację 
lanowską z bezpośrednim, za-
bezpieczonym w najwyższych 
standardach, połączeniem z in-
nymi komendami w kraju. Je-

śli uda nam się utrzymać dobre 
tempo prac, budynek główny, 
garaże i kojce dla policyjnych 
psów oddamy do końca tego 
roku.

Gotowy obiekt będzie cze-
kał już tylko na umeblowanie 
i niezbędne wyposażenie. Na 
rozległej, otaczającej go działce 
zajmuje on jedną czwartą po-
wierzchni. Kolejne 25 proc. ob-
sadzone zostanie zielenią. Po-

zostałą część pokryją drogi 
wewnętrzne i parkingi.

Na umeblowanie obiektu, na-
sadzenie zieleni i wszelkie drob-
ne wykończenia Komenda Wo-
jewódzka Policji zs. w Radomiu 
daje sobie czas do połowy 2019 
roku. Wtedy do nowego obiektu 
mają przenieść się, z niespełniają-
cego chyba żadnych standardów 
budynku przy ul. Warszawskiej, 
sochaczewscy policjanci.

Ratusz latem zmieni wygląd

OGŁOSZENIE

Przestronna i nowoczesna
Po latach oczekiwania, na działce przy ulicy 1 Maja stanął budynek nowej 
komendy policji. Prace są już mocno zaawansowane i wykonawca, fi rma POLAQA 
z Piaseczna, planuje oddać gotowy obiekt jeszcze w tym roku.

Na działce przy ul. 1 Maja stoi już budynek nowej komendy. Wygląda imponująco

Główne wejście będzie przestronne i otoczone szklaną fasadą

W budynku każdego dnia przybywa otynkowanych ścian
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Od kilku lat sochaczewski 
ratusz i fi rma Medica or-
ganizują bezpłatne bada-
nia mammografi czne, na 
które zapraszane są panie 
między 50 a 69 rokiem ży-
cia. Co miesiąc na placu Ko-
ściuszki zatrzymuje się ga-
binet na kołach, gdzie pod 
okiem radiologa wykonuje 
się profi laktyczne badania 
piersi. Akcja będzie konty-
nuowana w 2018 roku.

Medica realizuje świadcze-
nia zdrowotne w ramach 
umowy z Mazowieckim 
Oddziałem Narodowego 
Funduszu Zdrowia, dlatego 
pacjentki nic nie płacą. Je-
dyne co muszą, to zapisać 
się telefonicznie i ustalić go-

dzinę wizyty. Z wydatkiem 
kilkudziesięciu złotych mu-
szą się liczyć tylko kobiety 
przed 50 i po 69 roku życia, 
nieobjęte programem NFZ, 
które chcą się szybko prze-
badać. Jeśli jednak nie dzie-
je się nic niepokojącego, dla 
pań spoza programu spe-
cjalną ofertę ma Urząd Mia-
sta. Zaprasza do mammo-
busu sochaczewianki dwa 
razy w roku - na Dzień Ko-
biet i Dzień Matki - a koszty 
badań pokrywa z funduszu 
przeznaczonego na profi -
laktykę prozdrowotną.

Realizowany przez ratusz 
i Medicę program skierowa-
ny jest do kobiet w wieku 50-
69 lat, u których występuje 
największe ryzyko zachoro-

wania na raka piersi (w roku 
2018 są to roczniki od 1949 
do 1968), objętych ubezpie-
czeniem zdrowotnym, któ-
re w ciągu ostatnich 2 lat nie 
korzystały z mammografi i. 
Badanie prowadzi doświad-
czony radiolog. Firma naj-

pierw wysyła pocztą imien-
ne zaproszenia do docelowej 
grupy pań, a po wizycie, 
również listownie, przesyła 
im wyniki.

Jak mówi Katarzyna 
Mrozowska z fi rmy Medi-
ca, tylko w pierwszej po-

łowie 2017 roku przez ich 
mammobus przewinęło się 
niemal 5 tys. kobiet, miesz-
kanek województwa mazo-
wieckiego. U 137 z nich wy-
kryto zmiany chorobowe i 
skierowano do dalszej dia-
gnostyki.

- Dla pewności i ochro-
ny przed chorobą nowotwo-
rową kobiety co dwa lata po-
winny wykonywać badania 
mammografi czne. Pamię-
tajmy, że co roku w Polsce 
notuje się około 17 tysię-
cy nowych zachorowań, ale 
rak piersi wykryty we wcze-
snym stadium to ogromna 
szansa na całkowite wyle-
czenie. Kontynuacja badań 
co 2 lata w naszym mammo-
busie powoduje, że specjali-

sta radiolog może porównać 
zdjęcie z poprzednimi obra-
zami i postawić prawidło-
wą diagnozę. Kobiet z po-
dejrzanymi zamianami nie 
zostawiamy samych sobie, 
są kierowane na dalszą dia-
gnostykę - zapewnia Kata-
rzyna Mrozowska.

Ratusz pracuje nad har-
monogramem wizyt mam-
mobusu w całym 2018 roku. 
Pierwsza wizyta już za 
nami, odbyła się 11 stycz-
nia. Kolejne zaplanowano 
na 26 lutego (poniedziałek) 
oraz 1, 2 i 3 marca (czwar-
tek, piątek i sobota). Medica 
prowadzi zapisy chętnych 
pod numerem telefonu 517-
544-004.

daw

Trwa nabór benefi cjentów 
ostatecznych do projektu „So-
chaczew Miasto e-Innowacji”. 
W jego ramach można uzyskać 
darmowy dostęp do Internetu 
do 2020 r. 

Programem objęte są gospo-
darstwa domowe uprawnione 
do korzystania z pomocy spo-
łecznej lub wsparcia w ramach 
systemu świadczeń rodzinnych, 
osoby niepełnosprawne, rodzi-
ny zastępcze, osoby samotnie 
gospodarujące, osoby z grupy 
50+, dzieci i młodzież ucząca 
się z rodzin znajdujących się w 
trudnej sytuacji materialnej, 
uprawnione do otrzymywania 
stypendium socjalnego, a tak-
że uczniowie z bardzo dobrymi 
wynikami w nauce.

Osoby   zainteresowane 
udziałem w projekcie proszone są 
o kontakt z Wydziałem Rozwoju 
i Funduszy Zewnętrznych, Urząd 
Miejski w Sochaczewie ul. 1 Maja 
16 p. 405, tel. 862 22 35, wew. 436.

Projekt współfi nansowany 
jest przez Unię Europejską w ra-
mach Programu Operacyjnego 
Innowacyjna Gospodarka, Dzia-
łanie 8.3 Przeciwdziałanie wyklu-
czeniu cyfrowemu e-Inclusion.

   Radni ustalili stawki tego-
rocznych dotacji dla Zakła-
du Komunikacji Miejskiej i 
MOSiR. Od stycznia do każ-
dego kilometra przejechane-
go przez autobusy ZKM, a ma 
być ich niemal 750 tysięcy, ra-
tusz dopłaci 2,85 zł. Samorząd 
wziął na siebie także część kosz-
tów funkcjonowania pływalni 
(240,64 zł dopłaty do godziny 
pracy basenu), dopłaci do ko-
rzystania z hal sportowych przy 
Chopina i Kusocińskiego (53,64 
zł do 1 godz.), a także korzysta-
nia z obiektów sportowych przy 
Warszawskiej (35,54 zł do 1h).
   Dokonali   kilkudziesię-
ciu drobnych zmian w budże-
cie 2017 roku, aktualizacji pla-
nu dochodów i wydatków. Pod 
koniec grudnia było wiadomo, 
że np. o 83 tys. mniejsze będą 
dochody miasta z tytułu użyt-
kowania wieczystego, a o 94 
tys. mniejsze wpływy z najmu 
i dzierżawy. Jednocześnie o 98 
tys. zwiększono prognozowane 
wpływy z podatku transporto-
wego, a o 95 tys. z podatku od 
czynności cywilnoprawnych. 
Ponadto radni wprowadzili do 
budżetu wyższą o 165,2 tys. zł 
subwencję oświatową i 200 tys. 
dodatkowych dochodów wy-
pracowanych przez MOSiR. 
Zmieniono także budżet żłobka 

w związku z tym, że z progra-
mu Maluch kolejny raz udało 
się zdobyć dofi nansowanie do 
działalności tej placówki. Tym 
razem rządowa dotacja sięgnę-
ła 72 tys. zł.
   Radni upoważnili burmi-
strza do prowadzenia rozmów 
na temat budowy nowego mo-
stu na Bzurze. Uchwała inten-
cyjna zmierza do opracowania 
i podpisania przez burmistrza, 
starostę sochaczewskiego i wójta 
gminy Sochaczew umowy part-
nerskiej. Na jej podstawie trzy 
samorządy (liderem byłby po-
wiat) miałyby najpierw wspól-
nie zabiegać o pieniądze z ze-
wnątrz i ostatecznie zbudować 
nową przeprawę przez rzekę.
   Na sprzedaż wystawili 57 
procent nieruchomości znaj-
dującej się na terenie dawnej 
bazy Gminnej Spółdzielni „Sa-

mopomoc Chłopska” przy ul. 
Kochanowskiego. To działka o 
powierzchni 2226 m2 zabudo-
wana parterowym budynkiem 
biurowca GS-u o powierzch-
ni użytkowej 456 m2. Miasto 
jest jej współwłaścicielem w 
571/1000.
   Bez uwag przyjęli „Program 
Przeciwdziałania Przemocy w 
Rodzinie i Ochrony Ofi ar Prze-
mocy w Rodzinie dla miasta 
Sochaczewa na lata 2018-2021”. 
Zawiera on opis tego zjawiska, 
jego formy oraz sposoby prze-
ciwdziałania. Program szcze-
gółowo analizuje zjawisko 
przemocy domowej, głównie 
w oparciu o dane z procedury 
Niebieska Karta. To ogólnopol-
ski projekt polegający na mo-
nitorowaniu rodzin dotknię-
tych tego rodzaju problemami. 
Karty zakłada policja, gdy np. 

w czasie interwencji stwierdzi 
stosowanie przemocy fi zycznej, 
psychicznej czy ekonomicznej. 
Więcej na ten temat piszemy na 
stronie 8.

W sprawach różnych wice-
przewodniczący rady Arkadiusz 
Karaś nawiązał do niedawne-
go spotkania poświęconego bu-
dowie centralnego portu lotni-
czego pod Warszawą, na które 
minister Maciej Małecki zapro-
sił samorządowców z ziemi so-
chaczewskiej i żyrardowskiej. 
Z kolei Selena Majcher zapro-
ponowała, aby formułę Socha-
czewskiego Budżetu Obywatel-
skiego rozszerzyć o tzw. zielony 
budżet obywatelski, gdzie moż-
na by głosować na projekty eko-
logiczne, poprawiające jakość 
powietrza, wspierające budowę 
terenów zielonych, rekreacyj-
nych. (daw)

Na podstawie zarządze-
nia zastępczego Wojewody 
Mazowieckiego z dnia  13 
grudnia 2017 r. zmieniły 
się nazwy poniższych so-
chaczewskich ulic.

- ul. 18 Stycznia - na ul. ko-
mandora Kazimierza Bie-
lawskiego
- ul. 17 Stycznia - na Włady-
sława Raczkiewicza
- ul. Szymona Pietrzaka - na 
generała Jana Tomickiego
- ul. Aleksandra Zawadz-
kiego - na kapitana Wilhel-
ma Kosińskiego

- ul. Mariana Buczka - na ma-
jora Władysława Starzyka.

Decyzja o zmianie nazw 
ulic weszła w życie z dniem 
publikacji zarządzeń wo-
jewody, czyli 13 grudnia. 
W związku z tym przed-
siębiorcy, którzy wskaza-
li w Centralnej Ewidencji i 
Informacji o Działalności 
Gospodarczej adresy z po-
wyższymi ulicami, powinni 
zaktualizować swoje dane w 
CEIDG. 
Referat Obsługi Inwestora 

i Działalności 
Gospodarczej UM

Przedsiębiorco! Zaktualizuj 
nazwy ulic w CEIDG

Internet za darmo

Skorzystaj z mammografi i. Badania trwają cały rok

Dotacje, most i przemoc
28 grudnia radni spotkali się na ostatniej w 2017 roku sesji. Dokonali m.in. zmian 
w budżecie, upoważnili burmistrza do rozmów w sprawie budowy nowego mostu, 
zapewnili fi nansowanie dwóm zakładom, które nie są w stanie funkcjonować bez dotacji. 
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Samorząd powiatowy planu-
je wdrożenie budżetu oby-
watelskiego (PBO), na który 
przeznaczy około 1 mln zło-
tych własnych środków. Jak 
i na co je zagospodarować, 
o tym będą mogli zadecy-
dować sami mieszkańcy ze 
wszystkich gmin powiatu 
i miasta Sochaczew. Prace 
nad budżetem już trwają, 
podjęto stosowną uchwałę 
intencyjną. 15 stycznia ru-
szyły pierwsze konsultacje 
społeczne, do udziału w któ-
rych zachęcamy wszystkich 
mieszkańców powiatu.

Starosta Jolanta Gonta podczas 
niedawnych spotkań z miesz-
kańcami powiatu sochaczew-
skiego dyskutowała na temat 
nowo podjętej inicjatywy oraz 
głównych założeń budżetu 
obywatelskiego. W jego ramach 
mieszkańcy będą współdecy-
dować o wydatkach publicz-
nych powiatu w perspektywie 
kolejnego roku budżetowego. 
Artykułując swoje potrzeby i 
podejmując rozmowy na temat 
priorytetów w zakresie choćby 
poprawy infrastruktury drogo-
wej. Oznacza to, iż mieszkańcy 
w przypadku budżetu obywa-
telskiego mogą zgłaszać swoje 
własne inicjatywy i propozycje 
zadań, które następnie pod-
legają analizie pod kątem for-
malnym i możliwości ich reali-
zacji. Należy zaznaczyć, że nie 
mogą one wykraczać poza za-
dania własne danej jednostki 
samorządowej, a tym samym 
być zgodne z ustawą o samo-
rządzie. Zweryfi kowane pro-
pozycje poddaje się następnie 
pod głosowanie. Te najczęściej 
wskazywane będą miały szan-
se realizacji. 

Zanim jednak powsta-
nie ostateczny regulamin 
PBO, mieszkańcy już na 
tym etapie mogą mieć swój 
udział w jego tworzeniu. 
Stąd pracownicy Starostwa 
Powiatowego w Sochacze-
wie przygotowali anonimo-
wą ankietę, w której każdy 
mieszkaniec będzie mógł 
wskazać preferowaną przez 
siebie strukturę budżetu. 
Pytania dotyczą m.in. dzie-
lenia środków na poszcze-
gólne samorządy, kryterium 
podziału, formy głosowania 
czy rodzajów zadań.

Jolanta Gonta zachęca 
wszystkich mieszkańców do 
wypełnienia ankiety, która 
ma na celu zebranie opinii 
dotyczących zasad funkcjo-
nowania budżetu obywatel-
skiego.

Ankieta jest dostępna na 
stronie internetowej Staro-
stwa Powiatowego w Socha-
czewie www.powiatsocha-
czew.pl w zakładce Budżet 
Obywatelski a także w Biu-
letynie Informacji Publicz-
nej i w kancelarii (biuro po-
dawcze - na parterze, przy 
wejściu głównym) Staro-
stwa Powiatowego w Socha-
czewie ul. Marsz. J. Piłsud-
skiego 65.

Ankietę, wraz z zakre-
ślonymi   odpowiedziami 
na zadane pytania, prosi-
my składać w terminie do 
31 stycznia br. w formie pa-
pierowej, w godzinach pracy 
starostwa lub przesłać dro-
gą elektroniczną na adres e-
-mali: budzetobywatelski@
powiatsochaczew.pl.

Starostwo Powiatowe 

w Sochaczewie

Przy wsparciu miasta i gmin 
istnieje duża szansa, że na 
terenie niemalże całego po-
wiatu przeprowadzonych 
zostanie w tym roku wiele 
inwestycji, nie tylko drogo-
wych. Radni przed zatwier-
dzeniem planu fi nansowego 
zapoznali się z opiniami Re-
gionalnej Izby Obrachun-
kowej i komisji stałych rady. 

- To bardzo ambitny bu-
dżet, bo już teraz mogę po-
wiedzieć, że udało nam się 
pozyskać środki zewnętrzne 
na przebudowę dróg, w tym 
na drugi etap modernizacji 
ulicy Trojanowskiej oraz ulice 
Towarową, ks. Janusza i Sien-
kiewicza w Sochaczewie. Do 
głównych inwestycji w roku 
2018 zaliczyć też można m.in. 
budowę boiska wielofunk-
cyjnego przy Zespole Szkół 
Ogólnokształcących w So-
chaczewie, przebudowę dróg 
i chodników w poszczegól-
nych gminach naszego powia-
tu. Budżet zakłada wykonanie 
dokumentacji przebudowy 
mostu w ciągu ul. Mostowej 
w Sochaczewie, dokumenta-
cji projektowej na budowę sali 
gimnastycznej przy Zespo-
le Szkół Centrum Kształcenia 
Praktycznego oraz na rozbu-
dowę Młodzieżowego Ośrod-
ka Wychowawczego w Zału-
skowie - wymienia niektóre 

z planowanych zadań staro-
sta Jolanta Gonta. - Co bar-
dzo istotne, gdy przyjrzymy 
się wartości inwestycji, głów-
nie drogowych, to zauważy-
my, że zakładany wkład wła-
sny powiatu w wysokości 
blisko 4 mln zł, jest tylko nie-
wielką częścią budżetu powia-
tu, w którym dochody wyno-
szą 72,6 mln zł. Przełoży się to 
w sumie na ok. 20-miliono-
wą wartość zrealizowanych 
zadań inwestycyjnych. To re-
zultat owocnej współpracy 
między samorządem powia-
towym, a miejskim i gminny-
mi z naszego terenu, z który-
mi wzajemnie wspieramy się 

przy wykonywaniu poszcze-
gólnych inwestycji - dodaje.

Plan budżetowy zakła-
da ponadto zakup niezbędne-
go do pracy sprzętu i urządzeń 
dla powiatowych jednostek, 
m.in. Powiatowego Zarządu 
Dróg i Domu Pomocy Społecz-
nej w Młodzieszynie. Jak pod-
kreśla starosta Jolanta Gonta, te 
ambitne plany to również efekt 
wsparcia działań powiatu przez 
ministra Macieja Małeckiego. 

Poza uchwałą budżetową i 
WPF, rada podjęła też uchwałę 
w sprawie przekazania socha-
czewskiemu szpitalowi nieru-
chomości w nieodpłatne użyt-
kowanie. Podczas sesji przyjęto 

także harmonogram pracy 
Rady Powiatu na ten rok i za-
twierdzono roczny plan kon-
troli oraz plan pracy Komisji 
Rewizyjnej Rady Powiatu.

Na zakończenie Andrzej 
Kierzkowski, przewodniczą-
cy Rady Powiatu i obecny pod-
czas obrad Sylwester Kacz-
marek, przewodniczący Rady 
Miasta Sochaczew podzięko-
wali za współpracę, składając 
zebranym noworoczne życze-
nia i przyznając, że w nowym 
roku dalej liczą na współdziała-
nie powiatu i miasta w zakresie 
nie tylko wspólnych inwestycji. 

Starostwo Powiatowe 

w Sochaczewie

Rekordowy i ambitny 
budżet powiatu
Podczas sesji 29 grudnia radni, niemalże jednomyślnie, uchwalili plan dochodów 
i wydatków, który, jak zaznaczyła starosta Jolanta Gonta, jest rekordowy 
biorąc pod uwagę wydatki majątkowe i inwestycyjne. Takiej wysokości środków 
zabezpieczonych jako wkład własny jeszcze w sochaczewskim powiecie nie było.

Mieszkańcy zdecydują 
o wydatkach starosty

Komunikat Zarządu Powiatu
Zarząd Powiatu w Sochaczewie informuje, iż w dniu 1 stycznia 
2018 roku weszła w życie ustawa z dnia 20 lipca 2017 r.- Pra-
wo wodne (Dz. U. 2017, poz. 1566 z późniejszymi zmianami), 
wprowadzająca odmienne od obowiązujących regulacje 
o charakterze kompetencyjnym i instytucjonalnym.

Na mocy wspomnianej ustawy Starosta Sochaczewski utracił 
właściwości do wydawania pozwoleń wodno-prawnych na 
rzecz nowo utworzonej państwowej osoby prawnej tj. Pań-
stwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie.

Adresy poszczególnych zarządów zlewni Państwowego 
Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie będą dostępne na 
stronach internetowych Krajowego Zarządu Gospodarki 
Wodnej oraz regionalnych zarządów gospodarki wodnej.

W ogłoszonym 10 stycz-
nia 2018 roku XX jubile-
uszowym Rankingu Szkół 
Ponadgimnazjalnych Fun-
dacji Edukacyjnej Perspek-
tywy 2018, technikum w 
Zespole Szkół im. Jarosła-
wa Iwaszkiewicza otrzyma-
ło tytuł „Srebrnej Szkoły 
2018”. 

Od sześciu lat Technikum 
w „Iwaszkiewiczu” zajmuje 
wysokie miejsca w rankin-

gu najlepszych szkół w Pol-
sce i jest najwyżej plasowa-
nym technikum w powiecie 
sochaczewskim.  

W roku 2015 i 2016 
szkoła otrzymała „Brązową 
Tarczę”, w 2017 roku zajęła 
38 miejscu na Mazowszu - 
dziś plasuje się na 21 miej-
scu wśród mazowieckich 
placówek.

„Iwaszkiewicz” znacz-
nie awansował też w ogól-
nopolskim rankingu szkół z 

246 miejsca na 179. Ranking 
uwzględnia   osiągnięcia 
szkoły w olimpiadach oraz 
wyniki egzaminu matural-
nego ze wszystkich przed-

miotów obowiązkowych i 
dodatkowych oraz egzami-
nów potwierdzających kwa-
lifi kacje w zawodzie. 

Sukces szkoły nie tyl-
ko podnosi jej prestiż, ale 
przede wszystkim jest waż-
nym kryterium i wskazów-
ką dla absolwentów gimna-
zjów i ich rodziców, którzy 
stają przed wyborem szkoły 
ponadgimnazjalnej. 

ZS im. Iwaszkiewicza

„Iwaszkiewicz” ze „Srebrną Tarczą”
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Orszak szedł za gwiazdą Królowie tradycyjnie przyjechali na koniach, wioząc ze sobą dary

Aniołowie się radują, pod niebiosa wyśpiewują Prawdziwy aniołeczek

Drogę do stajenki oświetlały pochodnie Pokłon Mędrców przed Jezusem Zawierzenie kraju, miasta i parafi i

Jolanta Sosnowska

jolanta.sosnowska@sochaczew.pl

Obchody rozpoczęły jasełka 
w wykonaniu uczniów szkoły 
muzycznej pod kierunkiem 
Iwony Niemyjskiej i z akom-
paniamentem Włodzimie-
rza Sieczkowskiego. Młodzi 
artyści, którzy przechytrzyli 
przebiegłe diabły i okrutnego 
Heroda, na koniec zakrzyk-
nęli: Jezus ocalony! Zebra-
li gromkie brawa, a kolędy 
śpiewała z nimi cała sala. Na 
widowni zasiedli między in-
nymi: poseł Maciej Małec-
ki, starosta Jolanta Gonta, 
przewodniczący rady powia-
tu Andrzej Kierzkowski, bur-
mistrz Piotr Osiecki i jego za-
stępca Dariusz Dobrowolski 
oraz ks. prałat Piotr Żądło.

Uczestnicy   spektaklu 
tłumnie zasilili orszak,  który 
wyruszył spod kramnic i prze-
szedł ul. Warszawską do po-
bliskiego kościoła. Mieszkań-
cy chyba wzięli sobie do serca 
prośbę proboszcza, aby byli 
uczestnikami, a nie jedynie wi-
dzami wydarzenia, bo było ich 
tak wielu, że kiedy czoło orsza-
ku zbliżało się do świątyni, jego 
końcówka znajdowała się jesz-
cze na wysokości dawnych hal. 

W tym radosnym pocho-
dzie szły całe rodziny, powie-
wały fl agi, płonęły pochodnie, 

królowie tradycyjnie przyje-
chali na koniach, a wszyscy, 
idąc za gwiazdą, kolędowali w 
drodze do naszego Betlejem.

Gdy tam dotarli, znaleź-
li stajenkę, a w niej Świętą 
Rodzinę. Mędrcy ze Wscho-
du złożyli w darze złoto, 
kadzidło i mirrę. Minister 
Maciej Małecki, burmistrz 
Piotr Osiecki oraz pro-
boszcz Piotr Żądło zawie-
rzyli małemu Jezusowi oj-
czyznę, miasto i parafi ę, a 
wszyscy zebrani otrzymali 
błogosławieństwo Najświęt-
szym Sakramentem.

Dopełnieniem sobot-
niego święta był występ 
Kapeli Mazowieckiej, któ-
ra bardzo szybko zjednała 
sobie publiczność. Zebrani 
w świątyni razem z zespo-
łem śpiewali kolędy i ludo-
we przyśpiewki, a kończą-
cy występ łowicki klapok 
wciągnął do zabawy nie tyl-
ko najmłodszych. Wrażenie 
robiły piękne głosy i orygi-
nalne stroje muzyków, któ-
rzy po koncercie zostali w 
świątyni, tworząc oprawę 
muzyczną mszy  św.

Organizatorami wyda-
rzenia, które już na stałe 
wpisało się w naszą trady-
cję, był sochaczewski ratusz 
oraz parafi a św. Wawrzyń-
ca.

Miasto poszło za królami
Orszak Trzech Króli przyciągnął tłumy. 
Było barwnie, głośno i wesoło. Mimo że 
organizatorzy przygotowali się na wysoką 
frekwencję, zainteresowanie było tak ogromne, 
że nie wszyscy zmieścili się w kramnicach, a 
kiedy czoło orszaku zbliżało się do świątyni,  
ostatni uczestnicy znajdowali się jeszcze na 
wysokości kramnic.
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Od niedzielnego poranka w ca-
łym mieście trwała zbiórka pie-
niędzy na WOŚP. Kwestowała 
młodzież, harcerze, samorzą-
dowcy, członkowie stowarzy-
szeń nie tylko z terenu miasta, 
ale całego powiatu oraz gmi-
ny Kampinos. Nasz sztab nr 
643 mieścił się tradycyjnie w 
hufcu. Tam ostatecznie trafi a-
ły wszystkie puszki z datkami, 
trwało też wielkie liczenie.

Na pl. Kościuszki, wrzuca-
jąc datek do puszki, można było 
przejechać się „wośp-owym” 
fi atem 126 p. Na mieszkańców 
czekali sochaczewscy motocy-
kliści. Ciekawostką była obec-
ność alpak, których hodowcy 
z Zagrody w Zakrzewie rów-
nież postanowili włączyć się w 
akcję. Alpaki słyną z łagodno-
ści i pozytywnego nastawie-
nia do dzieci, nic więc dziwne-
go, że maluchy mogły je głaskać 
do woli. O godz. 13:30 zebra-
ni, trzymając się za ręce, stwo-
rzyli na placu symboliczne ser-
ce. Całość została sfi lmowana 
dronem.

Na antenie Radia Socha-
czew licytowano wiele przed-
miotów, w tym złote serduszko 
WOŚP nr 95. Jego cena wywo-
ławcza wynosiła 1 tys. zł. a osta-
tecznie sprzedano je za 28 tys. 
zł. Przypomnijmy, że od lat so-
chaczewski sztab Orkiestry 
otrzymuje jedno z kilku w kra-
ju (!) serduszek, które potem są 
licytowane na antenie stacji te-
lewizyjnych i radiowych (po-
zostałe fundacja licytuje te-
lefonicznie podczas fi nału w 
telewizji). W tym roku najwyż-
szą ofertę złożyła fi rma Trans-
wit z Mistrzewic. Pozostałe ga-
dżety - vouchery, rękodzieło, 
obrazy, zaproszenia i wiele in-
nych zostały wylicytowane za 
kwotę 6475 zł, co w sumie daje 
34475 zł, które trafi ą na konto 
WOŚP. Charytatywną aukcję 
prowadził również portal e-So-
chaczew, gdzie udało się zebrać 
13 476 zł.

- Ostateczne wyniki bę-
dziemy w stanie podać naj-
prawdopodobniej dopiero po 

feriach. Wtedy, podobnie jak 
w ubiegłym roku, zorganizuje-
my specjalną konferencję pra-
sową. W tej chwili możemy już 
powiedzieć że zliczyliśmy do-
kładnie 101 882 zł pochodzące 
z puszek. To oczywiście jeszcze 
nie koniec. Musimy dokładnie 
podsumować całą zbiórkę. Po-
dana kwota nie obejmuje licy-
tacji w radiu i internecie oraz 
sprzedaży złotego serduszka - 
powiedziała nam Anna Wasi-
lewska z sochaczewskiego szta-
bu WOŚP.

Już teraz suma ta robi wra-
żenie. Zwłaszcza że w tym roku 
wszyscy wolontariusze kwesto-
wali w ramach harcerskiej zbiór-
ki. Nie zawiązał się sztab w SP nr 
2 ( dawne Gimnazjum nr 6).

Członkowie sztabu nr 643 
podkreślają, że atmosfera 26 fi -
nału była bardzo pozytywna. 
Wolontariusze spotykali się z 
hojnością i wieloma wyrazami 
sympatii ze strony sochacze-
wian.

- Nie zanotowaliśmy żad-
nych nieprzyjemnych incyden-
tów, było bezpiecznie i bardzo 
pozytywnie. Jak zwykle na-
szym wolontariuszom nie prze-
szkadzała ani pogoda, ani ki-
lometry, które przemierzali po 
mieście podczas kwesty - doda-
je Anna Wasilewska.

Celem tegorocznego, 26 już 
Finału WOŚP, było pozyska-
nie środków „dla wyrównania 
szans w leczeniu noworodków”. 
Zebrane pieniądze wesprą dzia-
łanie oddziałów neonatologicz-
nych w całej Polce. Neonatolo-
gia była celem Finałów WOŚP 
już siedmiokrotnie. Dzięki 
Wielkiej Orkiestrze Świątecznej 
Pomocy na wszystkie oddziały 
noworodkowe w Polsce trafi ły 
3 844 urządzenia medyczne za 
łączną kwotę 121 909 333,39 zł. 
Rodzice najmniejszych pacjen-
tów mogą dziś, w razie potrze-
by, liczyć na gotowość do pracy 
1160 inkubatorów, 367 stano-
wisk do resuscytacji noworod-
ków czy 344 kardiomonitorów. 
Na ostateczne wyniki ogólno-
polskiej zbiórki przyjdzie nam 
jeszcze trochę poczekać (zwy-
kle WOŚP podaje je dopiero w 
marcu).

26 fi nał WOŚP zakoń-
czył w Sochaczewie po-
kaz laserowy na podzam-
czu. Miał on formę projekcji 
„światło i dźwięk”, w którą 
wpleciono symbole miasta i 
WOŚP oraz ważne daty z hi-
storii Polski. Mimo mroźnej 
aury „Światełko do nieba” 
przyciągnęło tłumy socha-
czewian.

Orkiestra znów pobije rekord?
Jak wynika z informacji przekazanych przez główny sztab Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy około godz. 24:00 14 stycznia 
zadeklarowana kwota zebranych pieniędzy wyniosła dokładnie 81 423 542 zł. W ubiegłym roku o tej porze było to niemal 20 mln zł 
mniej. Swoją cegiełkę ma w tym Sochaczew: mieszkańcy i ponad 300 wolontariuszy, którzy wyszli na ulice z charakterystycznymi puszkami.

26. Finał WOŚP zakończyło laserowe „Światełko do Nieba”

Wielką Orkiestrę wspomagali starsi...

Dzieciaki z SP nr 4 podczas kwesty W hufcu na bieżąco liczono datki

...oraz najmłodsi sochaczewianie

Jak co roku zbiórkę wsparła reprezentacja samorządowców
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W rekordowym 2013 roku 
wszczęto aż 146 procedur. 
Cztery lata później - o 84 
mniej. Z czego wynika tak la-
winowy spadek?

- Z jednej strony społeczeń-
stwo jest bardziej świadome i 
wrażliwe na problem przemo-
cy domowej. Z drugiej, pracow-
nicy pomocy społecznej zyskali 
klika lat cennego doświadcze-
nia i lepiej potrafi ą ocenić, czy 
dany przypadek kwalifi kuje się 
do „Niebieskiej Karty” - powie-
działa nam kierownik Działu 
Pomocy Rodzinie MOPS Anna 
Kuzińska. - Nie każdy rodzinny 
konfl ikt czy awantura ma prze-
cież znamiona przemocy. Poza 
tym zdarzają się przypadki, gdy 
założenie „Niebieskiej Karty” 
staje się dla jednego z małżon-
ków np. elementem gry rozwo-
dowej lub sposobem na szantaż  
partnera. Oczywiście są to nie-
liczne sytuacje i bardzo szyb-
ko prawda wychodzi na jaw. W 
znakomitej większości ludzie 
zakładający „karty” są osoba-
mi wymagającymi natychmia-
stowego wsparcia.

Ofi arami przemocy w ro-
dzinie nadal najczęściej są ko-
biety (84 proc.). Mężczyźni 
stanowią 10 proc., a dzieci 6 
proc. przypadków. Co cieka-
we przemoc wobec najmłod-
szych częściej stosowały ko-
biety. Przemoc dotyka również 
osoby niepełnosprawne i se-

niorów. W ubiegłym roku od-
notowano kilkanaście takich 
przypadków. Co do zasady od 
lat sprawcami najczęściej są 
mężczyźni - mężowie lub kon-
kubenci (90 proc.). Największa 
liczba osób wskazanych jako 
sprawcy przemocy w latach 
2013-17 borykała się z proble-
mem nadużywania alkoho-
lu (316 przypadków). Nieco 
mniej cierpiało na zaburzenia 
psychiatryczne bądź naduży-
wało różnego rodzaju środków 
psychoaktywnych.

Miejski Ośrodek Pomocy 
Społecznej każdej osobie, któ-
ra się do niego zwróci, oferuje 
wielotorowe wsparcie. Ofi ary 
mogą liczyć na pomoc psycho-
loga, pedagoga, doradców ro-
dzinnych, pracowników socjal-
nych oraz prawnika.  

- Żadna z tych osób nie po-
wie ofi erze, co powinna zrobić. 
My wskazujemy najróżniejsze 
rozwiązania i ich prawdopo-
dobne skutki, a nie gotowe sce-

nariusze działania - mówi psy-
cholog Agnieszka Parzydeł. 
- Decyzja zawsze należy do 
ofi ary przemocy, dlatego waż-
ne jest to, by ją odpowiednio 
wzmocnić, pokazać, że nie ma 
sytuacji bez wyjścia. Z naszych 
doświadczeń wynika, że często 
ludzie trwają w toksycznych re-
lacjach, bo boją się utraty mająt-
ku, mają wspólny kredyt, albo 
tłumaczą wszystko „dobrem 
dzieci”. Wielokrotnie dopiero 
groźba ich odebrania powodu-
je, że decydują się przerwać ciąg 
przemocy. Uświadamiają sobie, 
że wychowywanie dzieci z ro-
dzicami, z których jeden to kat 
a drugi jest ofi arą, nigdy nie jest 
dla nich dobre.

Specjaliści pracują również 
ze sprawcami przemocy. Ci jed-
nak rzadko weryfi kują swoje 
zachowanie.

- Jeżeli ktoś liczy na to, że 
założenie „Niebieskiej Kar-
ty” zmieni sprawcę, jest w błę-
dzie. Jej celem jest zatrzyma-

nie przemocy i zadbanie przede 
wszystkim o dobro ofi ary, a nie 
skupienie się na tym, by osoba 
stosująca agresję przeżyła prze-
mianę - podkreśla Anna Ku-
zińska. - Osoba doświadczająca 
przemocy ma poczuć się bez-
piecznie, uwierzyć we własne 
siły, a w efekcie odzyskać kon-
trolę nad życiem.

Pracownicy MOPS zapew-
niają wsparcie psychologiczne, 
ale też organizacyjne. Dotyczy 
ono np. pomocy w znalezieniu 
pracy, ubiegania się o zasiłki czy 
też przeprowadzenia spraw są-
dowych, w tym przyspieszonej 
eksmisji.

- W 2017 r. odbyło się ich 
około 20. W każdym z takich 
przypadków sąd ma 30 dni 
na rozpatrzenie wniosku i nie 
musi wskazywać lokalu za-
stępczego - wyjaśnia Damian 
Wasilewski, pracownik socjal-
ny. - Warto podkreślić, że eks-
mitowany w tym trybie może 
być nawet właściciel nierucho-
mości. Orzekane są również 
zakazy zbliżania się. 

Pracownicy MOPS od lat są 
otwarci na wszelkie zgłoszenia. 
Zapewniają anonimowość oraz 
indywidualne podejście do 
każdego przypadku. Z ośrod-
kiem kontaktować można się 
mailowo: niebieska.skrzyn-
ka@op.pl oraz telefonicznie: 
46 862-14-81 (wystarczy po-
prosić o połączenie z osobą zaj-
mującą się przemocą w rodzi-
nie). MOPS prowadzi również 
telefon zaufania: 46 862-48-58.

Kiedy nie wiemy co nas 
czeka po powrocie do domu
Przemoc psychiczna, fi zyczna, ekonomiczna - każdy z nas słyszał te hasła. 
Pracownicy Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Sochaczewie założyli 
w ubiegłym roku 62 „Niebieskie Karty”. Mimo że ich liczba spada, osoby pracujące 
ze sprawcami i ofi arami jednogłośnie przyznają, że to nadal o 62 za dużo.

JOANNA KAMIŃSKA, NACZELNIK WYDZIAŁU POLITYKI SPOŁECZNEJ I OCHRONY ZDROWIA
To, że liczba zdiagnozowanych przypadków przemocy domowej spada, jest efektem szeregu 
działań podejmowanych przez pracowników MOPS oraz ratusza. Wprowadzamy różnorodne 
programy działań oraz projekty, na które pozyskujemy środku zewnętrzne. Od 2011 r. działa 
Zespół Interdyscyplinarny koordynujący działania instytucji w zakresie przeciwdziałania 
przemocy domowej. W skład zespołu wchodzą przedstawiciele policji, sądu, oświaty, służby 
zdrowia oraz pomocy społecznej. Podczas ostatniej sesji Rada Miasta przyjęła, kolejny już, 
Gminny Program Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofi ar Przemocy w 
Rodzinie na lata 2018-21.
Wszystkie te dokumenty i procedury nie miałyby jednak znaczenia bez ludzi, którzy pracują 
z ofi arami i sprawcami. Za każdym razem są to złożone działania, tym bardziej, że przemoc 
od dawna nie jest defi niowana wyłącznie jako agresja fi zyczna. Przybiera ona wiele form i 
często występują one równolegle. Mówimy więc o przemocy fi zycznej, psychicznej, fi nansowej, 

a także zaniedbaniu. Nadal konieczna jest walka ze stereotypami dającymi społeczne przyzwolenie na stosowanie przemocy 
i bagatelizowanie jej skutków. Również istotne jest uświadomienie ofi ar, że wychodzenie z przemocy to długotrwały proces.  

Od początku roku na stronie 
Ministerstwa Sprawiedliwości 
działa Rejestr Sprawców Prze-
stępstw na Tle Seksualnym. 
Znajdują się w nim nazwiska 
i inne dane najgroźniejszych 
gwałcicieli i pedofi lów.

W rejestrze znaleźć można 
również nazwiska związane 
z Sochaczewem i pobliskimi 
miastami - nie tylko Warsza-
wą ale np. Płockiem czy Żyrar-
dowem. Strona umożliwia wy-
szukiwanie danych m. in. po 
imieniu, nazwisku albo nazwie 
miejscowości.  Podobne rejestry 
działają od lat w wielu krajach, 
chociażby w USA. 

Polski rejestr nie wyma-
ga logowania ani zakładania 
konta. Należy po prostu wejść 
na stronę rps.ms.gov.pl i klik-
nąć w odnośnik „rejestr pu-
bliczny” (rejestr z dostępem 

ograniczonym skierowany jest 
do organów ścigania). W czę-
ści ogólnodostępnej są imiona 
i nazwiska oraz fotografi e pra-
wie 800 skazanych prawomoc-
nie pedofi lów, którzy dopuścili 
się gwałtów na dzieciach poni-
żej 15. roku życia, a także pe-
dofilów-recydywistów   oraz 
sprawców gwałtów ze szczegól-
nym okrucieństwem. Nie ozna-
cza to oczywiście, że wszystkie 
te osoby znajdują się na wolno-
ści. Znaczna część z nich prze-
bywa obecnie w zakładach kar-
nych. Fotografi e i dane osób 
będą uwzględniane w rejestrze 
do momentu, aż ich wyroki nie 
ulegną zatarciu. Są tam też dane 
o miejscowościach, w jakich te 
osoby przebywają oraz o rodza-
ju, dacie i miejscu przestępstwa; 
o ewentualnej przerwie w karze 
czy warunkowym zwolnieniu 
skazanego. (ap)

Ruszył rejestr 
przestępców seksualnych

Dla policjantów czas ferii to 
okres wytężonej pracy. Kon-
trole pojazdów, trzeźwości 
kierujących, stanu technicz-
nego autokarów przewożą-
cych dzieci, ale też spotkania 
z uczestnikami zimowisk i ich 
opiekunami.

Tegoroczne ferie zimowe na 
Mazowszu potrwają od 15 do 
28 stycznia 2018 roku. W tym 
czasie można się spodziewać 
wzmożonego ruchu pojazdów, 
związanego z wyjazdami na zi-
mowy wypoczynek. Dla poli-
cjantów będzie to czas wytężo-
nej pracy - kontrole pojazdów, 
trzeźwości i uprawnień kieru-
jących, stanu technicznego po-
jazdów, zwłaszcza autokarów 
przewożących dzieci, ale też 
spotkania z dziećmi biorącymi 
udział w zimowiskach, podczas 
których funkcjonariusze będą 
przypominać o zasadach bez-
pieczeństwa w ramach ogólno-
krajowej kampanii „Bezpieczna 
droga do celu” oraz prowadzo-
nych od 12 stycznia br. działań 
„Bezpieczne Ferie 2018”.

Do podstawowych zadań 
policjantów drogówki należeć 
będzie w tym okresie kontro-
la autokarów. Funkcjonariusze 
będą sprawdzać ich stan tech-
niczny, wyposażenie i oznako-
wanie. W Sochaczewie takie 
kontrole odbywają się na par-
kingu przy ulicy Warszawskej, 

naprzeciwko stadionu. Poli-
cjanci skontrolują kierujących 
pod kątem trzeźwości i wyma-
ganych dokumentów. Spraw-
dzą też, czy pasażerowie prze-
wożeni są zgodnie z przepisami 
i zasadami bezpieczeństwa.

Do tego, by podróż dziecka 
autobusem była bezpieczna, w 
znacznym stopniu mogą przy-
czynić się rodzice i opiekuno-
wie. Policjanci przypominają o 
pewnych zasadach, do których 
warto się stosować:

   sprawdź dokładnie prze-
woźnika - od kiedy działa fi r-
ma, na jaką skalę działa, czy 
zapewnia odpowiednie ubez-
pieczenie i zastępczy transport 
w przypadku awarii,

   organizator   wyjazdu 
może zwrócić się z prośbą do 
policjantów ruchu drogowego 
o skontrolowanie pojazdu, któ-
rym dziecko będzie podróżo-
wało oraz jego kierowcy; wnio-
ski należy składać minimum 
tydzień przed wyjazdem,

   zanim dzieci wyruszą 
w podróż, policjanci sprawdzą 
stan techniczny autobusu, trzeź-
wość kierowcy oraz wszystkie 
wymagane dokumenty,

   wezwij policję, jeśli tylko 
stan techniczny pojazdu (łyse 
opony, popękane szyby, wyciek 
oleju) lub zachowanie kierow-
cy (wyczuwalna woń alkoholu, 
bełkotliwa mowa) budzą wąt-
pliwości.

Bezpieczne ferie
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Funkcjonariusze Referatu dw. 
z Przestępczością Gospodarczą 
i Korupcją Wydziału Krymi-
nalnego Komendy Powiatowej 
Policji w Sochaczewie od ponad 
dwóch lat pracowali nad spra-
wą przestępstw popełnianych 
przez nieuczciwą pracowni-
cę jednego z banków w Socha-
czewie. To w ostatnich latach 
już trzecia bardzo duża sprawa 
dotycząca nieprawidłowości w 
placówce bankowej realizowa-
na przez funkcjonariuszy so-
chaczewskiej jednostki.

Pieniądze starszych ludzi
Kryminalni uzyskali informa-
cję, że opiekun klienta, 36-let-
nia kasjerka banku podrabia-
ła dowody wypłat pieniędzy 
z rachunków a także podpisy 
klientów. Kobieta posługiwa-
ła się tymi dokumentami jak 
autentycznymi, a następnie, na 
ich podstawie, przywłaszcza-
ła pieniądze znajdujące się na 
rachunkach klientów banku. 
Nieuczciwa kasjerka przelewała 
również pieniądze z kont klien-
tów banku na inne rachunki, a 
następnie wypłacała je i przy-
właszczała.

Policjanci zwalczający prze-
stępczość gospodarczą ustalili 
kilku pokrzywdzonych. Były to 
przeważnie osoby w podeszłym 
wieku, które przez kasjerkę stra-
ciły oszczędności życia. Ustalo-
no, że 36-latka wzbogaciła się 
w ten sposób o kilkaset tysięcy 
złotych.

Mundurowi ustalili 
również, że nieuczciwa ka-
sjerka, chcąc zamaskować 
przestępczy proceder, zmie-
niała zapisy w systemie in-
formatycznym banku i bez 
wiedzy oraz zgody klien-
tów zaznaczała, że rezygnu-
ją z tradycyjnych wyciągów 
bankowych wysyłanych na 
wskazany adres korespon-
dencyjny. Pracownica ban-
ku podrabiała również do-

kumenty takie jak wnioski o 
kredyt i bez wiedzy klientów 
zawierała na ich dane umo-
wy, podrabiając przy tym ich 
podpisy, a także zawierała 
bez ich zgody umowy o kar-
ty kredytowe.

Lewe zaświadczenia 
o pracy
Funkcjonar iusze   bl i żej 
przyjrzeli się działalności 
kasjerki i szybko trafi li na 
kolejne przestępstwa. Trop 
doprowadził ich do innych 
osób zamieszanych w spra-
wę, między innymi do jed-
nego z legalnie działających 
przedsiębiorców z Sochacze-
wa oraz jego pełnomocni-
ka, którzy, razem z innymi 
osobami wyłudzali kredy-
ty w tym banku. Munduro-
wi ustalili, że osoby te, chcąc 
uzyskać dla siebie kredyt, 
składały podrobione doku-
menty, np. zeznanie o wy-
sokości osiągniętego docho-
du w roku podatkowym i 
informacji o wysokości do-
chodów z pozarolniczej 
działalności gospodarczej. 
O wszystkim wiedziała nie-

uczciwa kasjerka, lecz mimo 
to kredyty były przyznawa-
ne.

Osoby związane bezpo-
średnio z firmą namawiały 
tzw. słupy, by posługiwa-
ły się w banku zaświadcze-
niami potwierdzającymi 
nieprawdę. Aby uzyskać 
kredyt, firma wydawa-
ła tym osobom zaświad-
czenie o zatrudnieniu i 
zarobkach. Opierając się 
na sugestiach nieuczciwej 
pracownicy banku, oszuści 
wykazywali w składanej 
dokumentacji nieprawdzi-
we dane dotyczące wy-
sokości osiąganych przez 
siebie dochodów, co gwa-
rantowało pozytywne 
rozpatrzenie wniosków. 
Zdarzało się również, iż 
pełnomocnik sochaczew-
skiej firmy z pomocą nie-
uczciwej kasjerki zaciągał 
kredyty na inne osoby bez 
ich wiedzy.

Funkcjonariusze ustalili 
łącznie ośmiu podejrzanych 
w sprawie. Wspólnie z Pro-
kuraturą Okręgową w Płoc-
ku policjanci zgromadzi 

materiały dowodowe doty-
czące popełnianych prze-
stępstw, za które grozi do 8 
lat więzienia.

68 prokuratorskich 
zarzutów
Prokurator Prokuratury Okrę-
gowej w Płocku na podstawie 
zgromadzonych materiałów 
dowodowych, w tym wyjaśnień 
podejrzanych, zeznań świad-
ków, opinii biegłych grafologów, 
a także obszernej dokumentacji, 
ogłosił tym osobom 68 zarzu-
tów. Większość przyznała się do 
zarzucanych czynów.

Klienci banku oszuka-
ni przez nieuczciwą pracowni-
cę odzyskali utracone pienią-
dze. Bank ściśle współpracował 
ze śledczymi, a kasjerka straciła 
pracę. O dalszym losie oskarżo-
nych zadecyduje Sąd Okręgowy 
w Płocku. Łączna suma wypro-
wadzonych środków z banku 
to kwota kilku milionów zło-
tych. Śledczy na poczet przy-
szłych kar i roszczeń dokona-
li zabezpieczenia majątkowego 
w postaci pieniędzy i nierucho-
mości.

KPP Sochaczew

Wyprowadzili z banku 
miliony złotych
Policjanci z sochaczewskiej komendy doprowadzili do zatrzymania nieuczciwej 
pracownicy banku, która, pełniąc funkcję opiekuna klienta, wyprowadziła 
z banku kilka milionów złotych. Nie jest to jedyna podejrzana w tej sprawie. 
Sprawcom grozi do 8 lat pozbawienia wolności. Akt oskarżenia w tej sprawie 
został już sporządzony przez Prokuraturę Okręgową w Płocku.
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Zamiast powrócić po pracy do 
zakładu karnego, postanowił 
włamać się do altanek. Został 
zatrzymany przez policjantów 
tuż po zgłoszeniu od zaniepo-
kojonego działkowca. Męż-
czyzna odbywał karę pozba-
wienia wolności za włamania, 
teraz będzie odpowiadał za 
dwa kolejne.

Na początku stycznia policjan-
ci z referatu patrolowo-inter-
wencyjnego sochaczewskiej ko-
mendy dostali zgłoszenie, że w 
jednej z altanek działkowych 
przebywa nieznana osoba z la-
tarką w ręku. Wzbudziło to po-
dejrzenia mundurowych, gdyż 
dochodziła północ. Kilka mi-
nut później byli już na miejscu 
i po cichu weszli do środka bu-
dynku. Mężczyzna z latarką 
w ręku z takim zaangażowa-
niem sprawdzał zawartość sza-
fy, że nie zauważył policjantów. 
Chwilę później został zatrzy-
many. Mundurowi sprawdzili 

również stan innych altanek. W 
jednej z nich zauważyli wyła-
mane drzwi. Ustalili, że 32-latek 
włamał się do środka i ukradł 
rękawice robocze, które wyko-
rzystał do włamania do następ-
nego budynku.

Po sprawdzeniu w policyj-
nym systemie okazało się, że 
mężczyzna jest poszukiwany. 
Na co dzień przebywa w za-
kładzie karnym, gdzie odby-
wa karę pozbawienia wolności, 
między innymi za włamania. 
32-latek w dniu zatrzymania 
przebywał na przepustce, gdyż 
wykonuje płatną pracę poza 
placówką penitencjarną. Prze-
dłużył sobie czas przerwy w od-
bywaniu kary, by udać się na 
złodziejską eskapadę.

Mężczyzna usłyszał dwa 
zarzuty włamania, które są za-
grożone karą do 5 lat pozba-
wienia wolności. Poniesie także 
konsekwencje niestawienia się 
po przepustce do zakładu kar-
nego. (seb)

Nie miał szczęścia 16-latek, 
który wracając z Pasterki 
stał się ofi arą nie wiele star-
szych od siebie napastników.

W nocy z 24 na 25 grudnia 
2017 roku, na skrzyżowa-
niu ulicy Warszawskiej z al. 
600-lecia dwóch mężczyzn 
zaatakowało   16-letniego 
mieszkańca Sochaczewa wra-
cającego z Pasterki. Leżącego 
nastolatka zauważyli policjan-

ci i ruszyli w pościg za spraw-
cami. Chwilę później udało 
im się zatrzymać 18-letniego 
mieszkańca Sochaczewa, któ-
remu towarzyszyła 16-letnia 
dziewczyna. Drugi z napast-
ników niestety zbiegł. Policja 
ustala, kim był.

Zatrzymany 18-latek usły-
szał zarzut pobicia. Za popeł-
nione przestępstwo grozi mu 
do 3 lat pozbawienia wolno-
ści. (seb)

Kradł zamiast wrócić 
do więzienia

Pobicie w świąteczną noc

Podczas działań „Alkohol i 
narkotyki” sochaczewscy po-
licjanci zostali wezwani na 
miejsce kolizji. Sprawcę zda-
rzenia trzeba było obudzić. 
Miał ponad 4 promile alkoholu 
w organizmie.

8 stycznia na terenie całego kra-
ju były prowadzone działania 
„Alkohol i narkotyki”. W trak-
cie akcji sochaczewska drogów-
ka dostała zgłoszenie o zda-
rzeniu drogowym w Iłowie. Z 
informacji wynikało, że kierują-
cy citroenem miał uderzyć w za-
parkowaną vectrę. Kilka minut 
później patrol ruchu drogowego 
był już na miejscu i zastał spraw-
cę kolizji śpiącego za kierowni-
cą. Wyrwany ze snu kierowca 

został poddany badaniu na za-
wartość alkoholu w organizmie.

W przenośnym urządze-
niu do sprawdzania zawartości 
alkoholu zabrakło skali. Męż-
czyzna miał ponad 4 promi-
le w organizmie. Okazało się, 
że nie posiada prawa jazdy i nie 
ma przy sobie również ubezpie-
czenia i dowodu rejestracyjnego 
pojazdu.

34-latek trafi ł do policyjne-
go aresztu. Będzie odpowiadał 
za kierowanie pojazdem w sta-
nie nietrzeźwości oraz trzy wy-
kroczenia: spowodowanie koli-
zji, kierowanie bez uprawnień i 
jazdę samochodem bez wyma-
ganych dokumentów. Grozi mu 
do 2 lat więzienia.

sierż. szt. Agnieszka Dzik

Dawno nie było takiego wyniku
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16. 01. 
„Balonowy wodny świat” 
- warsztaty balonowe, ma-
lowanie buziek (hala MO-
SiR przy ul. Kusocińskiego 2, 
godz. 9:30-11:30); „Fantastycz-
ne zwierzęta, jak je znaleźć” 
- zajęcia literacko-plastyczne 
(MBP Oddział dla Dzieci nr 
1,ul. 1 Maja 21, kramnice miej-
skie); „Być jak Lasse i Maja!” 
- zajęcia detektywistycz-
ne (MBP Oddział dla Dzie-
ci nr 2, ul. Chopina 160, godz. 
11:00-13:00); „Głośne czytanie 
utworów literackich o zimie” 
(MBP Filia nr 3, ul.15 Sierpnia 
83, godz. 12:00-14:00); wykład 
„Armia Krajowa i Powsta-
nie Warszawskie w Puszczy 
Kampinoskiej”   (Muzeum 
Ziemi Sochaczewskiej i Pola 
Bitwy nad Bzurą, godz. 12.00, 
wstęp: bilet 4 zł/ulgowy i 8 zł/
normalny).

17. 01. 
„Pirackie mapy skarbów” - 
zajęcia plastyczne i sportowe 
(hala MOSiR przy ul. Kuso-
cińskiego 2, godz. 9:30-11:30); 
„Krecik i śniegowy bałwa-
nek” - bałwanki z patyczków 
laryngologicznych (MBP Od-
dział dla Dzieci nr 1, ul. 1 Maja 
21, kramnice miejskie); „Feryj-
ne Mistrzostwa FIFA 2018” - 
zajęcia sportowo-edukacyjne 
(MBP Oddział dla Dzieci nr 2, 
ul. Chopina 160, godz. 11:00-
13:00); gry i zabawy planszowe 
(MBP fi lia nr 3, ul.15 Sierpnia 
83, godz. 12:00-14:00); wykład 
„Relikty I wojny światowej na 
terenie ziemi sochaczewskiej” 
(Muzeum Ziemi Sochaczew-
skiej i Pola Bitwy nad Bzurą, 
godz. 12.00, wstęp: bilet 4 zł/
ulgowy i 8 zł/normalny).

18. 01.
„Dla dziadka i babci prezent 
zamiast kapci” - warsztaty pla-
styczne (hala MOSiR przy ul. 
Kusocińskiego 2, godz. 9:30-
11:30); „Wilk i Zając - mistrz 
sportu” - zawody sportowe 
(MBP Oddział dla Dzieci nr 1, 
ul. 1 Maja 21, kramnice miej-
skie); „Dzień Kubusia Puchat-
ka” - zabawy, konkursy oraz 
quizy z Panią Sową, wspól-
ne czytanie, połączone z zaję-
ciami sportowo-edukacyjny-
mi (MBP Oddział dla Dzieci nr 

2, ul. Chopina 160, godz. 11:00-
13:00); „Mój ulubiony bohater 
literacki” - forma pracy dowol-
na (MBP Filia nr 3, ul.15 Sierp-
nia 83, godz. 12:00-14:00).

19.01. 
„Dzień szalonych zagadek” 
- quizy, rebusy (hala MOSiR 
przy ul. Kusocińskiego 2, godz. 
9:30-11:30); „Tupcio Chrup-
cio, wizyta u dziadków” - fa-
bryka upominków dla bab-
ci i dziadka (MBP Oddział 
dla Dzieci nr 1, ul. 1 Maja 21, 
kramnice miejskie); „W kró-
lestwie Pani Zimy” - głośne 
czytanie tematycznych ba-
jek i wierszy, połączone z za-
bawami plastyczno-ruchowy-
mi (MBP Oddział dla Dzieci 
nr 2, ul. Chopina 160, godz. 
11:00-13:00); Laurki dla babci 
i dziadka (MBP Filia nr 3, ul.15 
Sierpnia 83, godz. 12:00-14:00).

20. 01. 
Rajd Szlakami Wielkiej Woj-
ny nad Bzurą i Rawką, So-
chaczew: Piotrkówek-Gilów-
ka Górna-Iłów (organizowany 
przez MZSiPnB, obowiązywa-
ły wcześniejsze zapisy).

22. 01. 
„Kluski, kluchy, makarony” 
- tworzenie makaronowych 
ozdób i dekoracji (hala MO-
SiR przy ul. Kusocińskiego 2, 
godz. 9:30-11:30); „Śnieżny 
poranek Muminka” - śnież-
ne kule z małych słoiczków 
(MBP Oddział dla Dzieci 
nr 1, ul. 1 Maja 21, kramni-
ce miejskie); „Nie lada grat-
ka dla Babci i Dziadka” - po-
darunki dla babć i dziadków, 
zajęcia plastyczno - technicz-
ne (MBP Oddział dla Dzie-
ci nr 2, ul. Chopina 160, 
godz. 11:00-13:00), Quizy 
dla dzieci (MBP Filia nr 3, ul. 
15 Sierpnia 83, godz. 12:00-
14:00); wykład „Tobruk-
-Szczury Pustyni” (Muzeum 
Ziemi Sochaczewskiej i Pola 
Bitwy nad Bzurą, godz. 12.00, 
wstęp: bilet 4 zł/ ulgowy i 8 zł/
normalny).

23. 01.
„W indiańskiej wiosce” - 
tworzymy indiańskie pió-
ropusze, fl etnie i kije desz-
czowe (hala MOSiR przy ul. 

Kusocińskiego 2, godz. 9:30-
11:30); „To największe jest 
szaleństwo nie znać sło-
wa bezpieczeństwo” - Te-
atr Maska (MBP Oddział 
dla Dzieci nr 1, ul. 1 Maja 
21, kramnice miejskie); 
„Mózgowe sztormy ponad 
wszelkie normy” - quizy, 
krzyżówki, zabawy eduka-
cyjne, gry planszowe, scrab-
ble (MBP Oddział dla Dzieci 
nr 2, ul. Chopina 160, godz. 
11:00-13:00), „Zimowe kra-
jobrazy” - zajęcia plastyczne 
(MBP Filia nr 3, ul.15 Sierp-
nia 83, godz. 12:00-14:00); 
wykład „Monte Cassino i 
Falaise - walki na krańcach 
Europy” (Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej i Pola Bi-
twy nad Bzurą, godz. 12.00, 
wstęp: bilet 4 zł/ulgowy i 8 
zł/normalny).

24. 01.
„Afryka dzika dawno odkry-
ta” - tworzymy afrykańskie 
maski, naszyjniki i instrumen-
ty (hala MOSiR przy ul. Kuso-
cińskiego 2, godz. 9:30-11:30); 
„O zziębniętym Elemelku, 
pustym brzuszku i rondel-
ku - pomagamy ptakom w zi-
mie” - spacer po mieście (MBP 
Oddział dla Dzieci nr 1, ul. 1 
Maja 21, kramnice miejskie); 
„Cyberprzemoc i bezpieczne 
korzystanie z komputera” - 
zajęcia edukacyjne (MBP Od-
dział dla Dzieci nr 2, ul. Cho-
pina 160, godz. 11:00-13:00); 
„Co to znaczy...?” - poznaje-
my znaczenie słów (MBP Fi-
lia nr 3, ul.15 Sierpnia 83, godz. 
12:00-14:00); wykład „Berlin - 
ostatnie walki” (Muzeum Zie-
mi Sochaczewskiej i Pola Bi-
twy nad Bzurą, godz. 12.00, 

wstęp: bilet 4 zł/ulgowy i 8 zł /
normalny).

25. 01. 
„Mini warsztaty tkackie” 
(hala MOSiR przy ul. Kuso-
cińskiego 2, godz. 9:30-11:30); 
„Zuzia idzie na bal” - maski 
karnawałowe (MBP Oddział 
dla Dzieci nr 1, ul. 1 Maja 21, 
kramnice miejskie); „Czas na 
zabawę w arcypalce” - wła-
sne palce i farba to wszystko, 
czego potrzebujemy, by two-
rzyć, prosimy o zabranie dla 
dzieci fartuszków do malowa-
nia (MBP Oddział dla Dzie-
ci nr 2, ul. Chopina 160, godz. 

11:00-13:00), Zwyczaje i ob-
rzędy Eskimosów na podsta-
wie książki „Anaruk chłopiec 
z Grenlandii” (MBP Filia nr 3, 
ul.15 Sierpnia 83); wykład „III  
Papiernia biskupów gnieź-
nieńskich w Kęszycach” (Mu-
zeum Ziemi Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą, godz. 
12.00, wstęp: bilet 4 zł/ulgowy 
i 8 zł/normalny).

26.01. 
„Zabawa w teatr cieni” (hala 
MOSiR przy ul. Kusocińskiego 
2, godz. 9:30-11:30); Bal karna-
wałowy - zabawy, tańce, pokaz 
mody, mile widziane przebra-
nia lub maski (MBP Oddział 
dla Dzieci nr 1 (ul. 1 Maja 21, 
kramnice miejskie); „Do zoba-
czenia w ferie za rok!” - uro-
czyste zakończenie ferii, mu-
zyczne zabawy dla wszystkich, 
karaoke i fotobudka (MBP Od-
dział dla Dzieci nr 2, ul. Cho-
pina 160, godz. 11:00-13:00); 
„Powiedz „nie” używkom” - 
zajęcia plastyczne (MBP Filia nr 
3, ul.15 Sierpnia 83, godz. 12:00-
14:00).

27.01. 
„Ogrody światła” - wyciecz-
ka do Warszawy (Oddział 
dla Dzieci nr 1, ul. 1 Maja 21, 
kramnice miejskie oraz Od-
dział dla Dzieci nr 2, ul. Cho-
pina 160, więcej informacji na 
jej temat uzyskać można w 
Miejskiej Bibliotece Publicz-
nej, tel. 46 862-46-61), „W 
świecie cyrku” festyn Miej-
skiego Ośrodka Sportu i Re-
kreacji (hala sportowa przy ul. 
Kusocińskiego 2, godz. 16:00, 
wstęp wolny, mile widziane 
przebrania karnawałowe).

Niespodzianki 
od MOSiR-u

Dla uczestników warsz-
tatów feryjnych ośrodek 
przygotował niespodzianki 
w postaci nagród dla najwy-
trwalszych. Każde dziecko 
otrzyma tzw. karnet aktyw-
ności, który będzie uzupeł-
niany podczas kolejnych 

Feryjne kalendarium dzień po dniu
Zajęcia plastyczne, łyżwy, a może nauka sztuki cyrkowej? To tylko kilka z propozycji na nadchodzące dwa tygodnie. Jak co roku przygotowaliśmy 
dla naszych czytelników feryjny rozkład jazdy dzień po dniu. Zachęcamy do zapoznania się z ofertą przygotowaną przez miejskie jednostki.

Dzięki ofercie sochaczewskich jednostek ferie nie muszą oznaczać jedynie siedzenia przed telewizorem

W MBP na pewno każde dziecko znajdzie dla siebie jakieś ciekawe zajęcia

Uwaga! w Oddziale dla Dzieci nr 1 MBP (ul. 1 Maja 
21, kramnice miejskie) w trakcie warsztatów obowiązuje 
podział na dwie grupy wiekowe; w godzinach 12:00-
13:00 odbywają się zajęcia dla dzieci w wieku od 7 do 
12 lat, a od 13:30-14:30 dla dzieci od 4 do 6 roku życia.
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zajęć. Podczas fi nałowego 
festynu wręczone zostaną 
nagrody i dyplomy uczest-
nikom największej liczby 
warsztatów.

Ośrodek zaprasza też na 
lodowisko. Czynne będzie 
ono codziennie od 8:00 do 
21:00 (od poniedziałku do 
piątku) oraz od 10:00 do 21:00 
(weekendy). Bez zmian dzia-
łać będzie również pływalnia 
„Orka” (codziennie od 6:45 do 
22:00). Obowiązujące cenniki 
można znaleźć na stronie mo-
sir.sochaczew.pl.

Artystycznie w SCK
Sochaczewskie   Centrum 
Kultury od 15 do 19 stycz-

nia organizuje Zimo-
we Warsztaty Artystyczne 
(obowiązywały wcześniej-
sze zapisy). Będą one miały 
charakter twórczo-eduka-
cyjny. Ciekawie zapowiada-
ją się warsztaty sztuki cyr-
kowej, które poprowadzą 
artyści ze Szkoły Sztuki 
Cyrkowej w Julinku. Ostat-
ni dzień warsztatów po-
święcony będzie muzyce, 
która zabrzmi we wszyst-
kich budynkach SCK. W 
tym celu zaproszona zosta-
ła Młodzieżowa Orkiestra 
Dęta prowadzona przez Ju-
stynę Piątkowską-Duraj.

opr. ap

Po trzech miesiącach prób, 
nowa na kulturalnej mapie 
miasta, Młodzieżowa Orkie-
stra Dęta zaprasza na kon-
cert, a dokładnie trzy swo-
je występy organizowane 
jednego dnia w placówkach 
SCK. 19 stycznia posłucha-
my jej najpierw w SCK w Bo-
ryszewie (godz. 10.00), na-
stępnie przy Żeromskiego 8 
(godz. 11.30), a na koniec w 

Chodakowie, przy ul. Chopi-
na 101 (godz. 13.00). Orkie-
strę prowadzi Justyna Piąt-
kowska-Duraj. Zapraszamy. 
Wstęp wolny. 

Będzie to drugi występ 
Młodzieżowej Orkiestry Dę-
tej, która 12 stycznia wystą-
piła w kramnicach - wraz z 
Orkiestrą Akordeonową i 
solistami SCK - ze specjal-
nym koncertem kolęd. (daw)

Trzy koncerty jednego dnia

Daniel Wachowski

daniel.wachowski@sochaczew.pl

Trzydniowy edukacyjny piknik 
rodzinny, organizowany przez 
Urząd Miejski, odbędzie się w 
Szkole Podstawowej nr 1 przy ul. 
R. Kaczorowskiego. Przyjść może 
każdy. Wszystkie atrakcje będą 
bezpłatne. Ponieważ to oferta dla 
całych rodzin, pole zabawy będzie 
podzielone na tematyczne strefy:

STREFA BOBASA
Jest to specjalnie przygotowane 
miejsce, w którym rodzice będą 
mogli razem ze swoimi maleń-
stwami odpocząć i pobawić się. 
Miejsce przeznaczone dla dzieci 
do lat 3 to zabawki, „dmuchany 
zamek”, sztalugi, basen z piłeczka-
mi, kosz pełen zabawek, specjalne 
wykładziny i maty do zabawy.

KĄCIK PRACY 
TWÓRCZEJ
To miejsce tworzenia obrazków, 
wyklejanek, plastelinowych po-
staci, tworzenia biżuterii z ko-
ralików, cekinów, makaronów, 
muszelek itp.

KLOCKOLANDIA
To 25 tysięcy drewnianych 
klocków, z których można wy-
czarować niezliczoną ilość 
kształtów, fi gur, budowli mor-
skich. Wraz z rodzicami dzie-
ci będą budowały statki, mosty, 
zwierzęta morskie, wieże...

KUCHNIA
Miejsce, w którym dzieci z ro-
dzicami (lub same), wspólnie z 

instruktorem tworzyć będą za-
czarowane smakołyki ze świe-
żych produktów - morski owo-
cowy świat, kuchenne zoo, 
zwariowane gofry i naleśniki, 
ozdobią wafl e czekoladą. Na 
gości czekać będzie także dar-
mowy popcorn.

BUDOLANDIA 
Tutaj dzieci nauczą się pod-
staw różnorodnych konstruk-
cji, zrozumieją jak działają 
narzędzia budowlane, spró-
bują swoich sił jako budowni-
czowie i mali mechanicy, gdyż 

ich zadaniem będzie zbudo-
wanie np. maszyny drogowej, 
samochodu i samolotu. Do 
dyspozycji dzieci będą klocki 
konstrukcyjne, zestawy do 
skręcania typu „mały maj-
sterkowicz”, elektryczne mini 
wkrętarki, śrubokręty itp.

MALOWANIE TWARZY
Każda mała dama oraz każ-
dy twardziel, gdy tylko ze-
chce może zostać piratem,
zwierzakiem lub bohate-
rem z bajek. Doświadczone 
wizażystki wykonają maki-

jaż gwiazdy, dobiorą malu-
chom najmodniejsze w se-
zonie kolory i dodatki. Nie 
zapomną o brokatach i ko-
ralikach. 

QUADY
Uczymy nasze dzieci bez-
piecznego poruszania się na 
drogach, zasad ruchu dro-
gowego, znaczenia znaków 
drogowych. 

COŚ DLA 
VIDEO-GRACZA
Przy wykorzystaniu kom-
puterów i projektora cyfro-
wego goście przenoszeni są 
w nowoczesny, wirtualny 
świat. Dzieci mają możli-
wość ścigać się super autami 
i rozgrywać mecze piłkar-
skie na światowym pozio-
mie. Do dyspozycji będzie 
m.in. xbox 360, kierownica 
sterująca model ferrari 458, 
zręcznościowe gry kompu-
terowe.

GRANIE I ŚPIEWANIE
Każdy z uczestników bę-
dzie mógł wziąć udział w 
słonecznym karaoke, a do 
dyspozycji będą znane dzie-
ciom i ich rodzicom mu-
zyczne hity. W strefi e grania 
będą dostępne instrumenty 
- perkusja, gitara klasyczna, 
gitara elektryczna.

Wszystkie koszty związa-
ne z piknikiem pokrywa so-
chaczewski ratusz. 

Nudy za drzwi nie wpuszczamy
Przez trzy dni (od 9.00 do 18.00) na dzieci czekać będzie 25 tys. klocków, darmowy popcorn, 
symulatory komputerowe, quady, a o dobrą zabawę zadbają animatorzy gier. 16, 17 i 18 stycznia 
zapraszamy całe rodziny - bobasy, przedszkolaki, uczniów, rodziców, babcie i dziadków - na piknik 
pod hasłem „Nudy za drzwi nie wpuszczamy, dobrą zabawą ją przeganiamy”. 

Muzeum Kolei Wąskotoro-
wej w Sochaczewie zapra-
sza na ferie w kolejowym 
wydaniu. Codziennie, od 
wtorku do piątku, odbywać 
się będą zajęcia o tematy-
ce dotyczącej historii ko-
lejnictwa, a także dziejów 
Sochaczewa i ziemi socha-
czewskiej. 

Na dzieciaki czekają koloro-
wanki, rebusy, krzyżówki, a 
nawet budowanie zamków 
z klocków! Będzie też czas 
na spacer po skansenie, w 

trakcie którego uczestnicy 
zapoznają się z największą 
kolekcją taboru wąskotoro-
wego w Europie. Na fi nał 
zajęć, dla chętnych, będzie 
istniała możliwość rozpa-
lenia ogniska. Zajęcia pro-
wadzone będą w godzinach 
10.00-11.30 i 12.00-13.30 
(tylko po dokonaniu wcze-
śniejszej rezerwacji). Cena 
zajęć: 3 zł od osoby plus bi-
let wstępu do muzeum dla 
każdego uczestnika (bi-
let ulgowy - 6 zł, bilet nor-
malny - 12 zł); opiekunowie 

grup zorganizowanych po-
wyżej 10 osób - wstęp bez-
płatny.

Mu z eu m   proponuje 
również specjalne cztero-
godzinne zajęcia pod nazwą 
„Dzień w świecie wąskich 
torów”. Są one skierowane 
do grup liczących max. 25 
osób i odbywać się będą w 
godz. 10.00-14.00. Ich koszt 
to 20 zł od uczestnika. Za-
jęcia prowadzone będą w 
zabytkowym, ale ogrzewa-
nym wagonie osobowym, 
sali edukacyjnej oraz na te-

renie skansenu, gdzie m. in. 
odbędzie się gra terenowa 
oraz ognisko. Dodatkową 
atrakcją, która urozmaici 
tegoroczne Ferie z Wąskoto-
rówką będzie nowa makie-
ta kolejowa, którą oglądać 
można już od 16 stycznia.

Więcej informacji o za-
jęciach znaleźć można w 
zakładce „Lekcje muzeal-
ne” na stronie internetowej: 
www.mkw.e-Sochaczew.pl., 
a także pod numerem 517-
229-643. 

(ap)

Moc atrakcji na wąskich torach 

Zabawy z chustą cieszą zarówno maluchy, jak i dorosłych
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W Państwowej Szkole Mu-
zycznej rusza kolejny sezon 
festiwali i przeglądów, a tych 
placówka organizuje rocznie 
aż dziewięć. Swoje umiejęt-
ności w murach PSM mogą 
porównać pianiści, skrzyp-
kowie, wiolonczeliści, fl eci-
ści, akordeoniści i miłośnicy 
gitary klasycznej. I to właśnie 
gitarzystów jako pierwszych 
PSM zaprasza do rywalizacji. 

12 lutego odbędzie się VII 
Mały Festiwal Gitarowy po-
łączony z warsztatami. We-
zmą w nim udział uczniowie 

klas cyklu sześcioletniego i 
cyklu czteroletniego publicz-
nych i niepublicznych szkół 
muzycznych I stopnia. Po-
dzieleni zostaną na dwie 
grupy. Każdy uczestnik bę-
dzie miał kilka minut, by 
przed jury wykonać - z pa-
mięci - minimum dwa wy-
brane przez siebie utwory. 
Wszyscy uczestnicy festiwalu 
otrzymają dyplomy uczest-
nictwa, a za najlepsze wyko-
nania będą dyplomy z wyróż-
nieniem. 

SM przyjmuje zgłoszenia 
do 20 stycznia. (daw)

Daniel Wachowski

daniel.wachowski@sochaczew.pl

Koncert rozpoczęła Mło-
dzieżowa Orkiestra Dęta po-
wstała 19 października ub. 
roku, pracująca pod dyrek-
cją Justyny Piątkowskiej-Du-
raj. W czasie premierowego 
występu zagrała dwa utwory 
- „Wśród nocnej ciszy” oraz 
„Jingle bells”. Członkami or-
kiestry są osoby, które obec-
nie uczą się grać na instru-
mentach dętych, ale także ci, 
którzy zakończyli już eduka-
cję muzyczną. Na fl etach gra-
ją Agata Krasucka, Paulina 
Marcinkowska i Magdalena 
Barlak, na klarnetach Alek-
sandra Matusiak, Natalia 
Ząbczyńska i Jagoda Gurdała, 
a na trąbkach Olga Rozmary-
nowska, Łukasz Włudarczyk 
i Karol Kmieć. Muzycy ko-
rzystają z rad instruktorów: 
Dariusza Cieśli - fl et, Toma-
sza Kirszlinga - trąbka i Grze-
gorza Panka - saksofon. Pro-
wadząca koncert naczelnik 
Wydziału Kultury, Turysty-
ki i Promocji Miasta Joanna 
Niewiadomska-Kocik przy-
pomniała, że w każdej chwi-
li można dołączyć do zespołu. 
Próby odbywają się raz w ty-
godniu, w czwartki, w SCK w 
Boryszewie od 18.00 do 20.00.

Chwilę później wystą-
piła Sochaczewska Orkie-
stra Akordeonowa, pracująca 
pod okiem Ludwika Skrzyp-
ka, która premierowy występ 
miała już pod koniec ubie-
głego roku, w czasie Arty-
stycznych Kramnic. Podczas 

drugiego spotkania z publicz-
nością akordeoniści zagra-
li trzy kolędy, a towarzyszyła 
im Oliwia Adamczyk, jedna z 
uczestniczek projektu Socha-
czew Rozśpiewany, konkur-
su talentów wokalnych pro-
wadzonego od kilku lat przez 
SCK.

Trzecią część koncertu wy-
pełniły występy solistek z SCK 
i laureatów Powiatowego Kon-
kursu Kolęd i Pastorałek „Jam 
jest dudka” organizowanego 
przez Szkołę Podstawową nr 2. 
W jego drugiej edycji wystarto-
wało około 200 uczniów z mia-
sta i powiatu. Jury w składzie 
Jolanta Kawczyńska, Joanna 
Rolewska i Arkadiusz Mam-
carz oceniało dzieci w trzech 
kategoriach - przedszkola, kla-
sy I-III oraz klasy IV-VII szkół 
podstawowych. Był też po-
dział na solistów i zespoły. W 
kramnicach największe bra-
wa zebrał zespół „Gwiazdecz-
ki” - zdobywca I miejsca w ka-
tegorii „przedszkola - zespoły”. 
Uczniowie oddziału przed-
szkolnego ze Szkoły Podsta-
wowej w Teresinie brawuro-
wo wykonali pastorałkę „Ach, 
co za noc”.

To nie koniec sochaczew-
skiego kolędowania. 21 stycz-
nia o 18.00 w kościele św. 
Wawrzyńca z koncertem pie-
śni   bożonarodzeniowych 
wystąpi Chór Towarzystwa 
Śpiewaczego Ziemi Socha-
czewskiej, a 26 stycznia o 
11.00 w SCK w Boryszewie 
odbędzie się „Seniorów Kolę-
dowanie”. Na obydwa wyda-
rzenia wstęp wolny. 

„Czerwińsk - 2017” to tytuł 
nowej wystawy, którą moż-
na oglądać w galerii Miej-
skiej Biblioteki Publicznej 
w Sochaczewie. Prezento-
wane prace są efektem ple-
neru malarskiego, jaki się 
odbył latem w Czerwińsku 
nad Wisłą.

W plenerze zorganizowa-
nym przez malarkę Barba-
rę Jachimowicz udział wzię-
li: Barbara Derda, Elżbieta 

Duńska, Katarzyna Nalej, Ja-
dwiga Orczyk-Miziołek, Elż-
bieta Powroziewicz, Barba-
ra Rovdal, Anna Sobierajska, 
Piotr Czarnecki, Alek Kizi-
niewicz. I to ich prace można 
oglądać na antresoli w kram-
nicach miejskich.

Wernisaż poplenero-
wej wystawy odbędzie się w 
czwartek 18 stycznia o godz. 
17. W imieniu biblioteki i 
twórców serdecznie zapra-
szamy. (sos)

Wspomnienie z pleneru

Gitary w dłoń

Kolędowania czas

17 stycznia o 14:30 zapra-
szamy seniorów do Domu 
Urodzenia Fryderyka Cho-
pina i Parku w Żelazowej 
Woli na oprowadzanie te-
matyczne poświęcone daw-
nym zwyczajom i obrzędom 
oraz sposobom spędzania 
wolnego czasu. 

Wybrane obiekty z ekspozy-
cji stałej Domu Urodzenia 
Chopina, bez których ówcze-
śnie trudno było wyobrazić 

sobie życie, takie jak pie-
sek, kilim czy sepet staną się 
punktem wyjścia do wypra-
wy w XIX wiek. Spotkaniu 
będzie towarzyszył warsztat 
przybliżający popularne w 
czasach Chopina gry salono-
we, uczestnicy dowiedzą się 
również jaka była rola forte-
pianu we dworze. Wstęp wol-
ny.

Rezerwacje: e-mail: mka-
zur@nifc.pl lub tel.: (+48) 664 
413 511

O codzienności 
czasów Chopina

Choć od świąt dzielą nas trzy tygodnie, to zgodnie z tradycją w tym wyjątkowym klimacie, 
z kolędą na ustach, możemy trwać aż do początku lutego. 12 stycznia w kramicach miejskich 
zorganizowano świąteczny koncert, w którym wzięły udział dwie nowe sochaczewskie orkiestry, 
soliści z SCK oraz laureaci II Powiatowego Konkursu Kolęd i Pastorałek „Jam jest dudka”.  

Ulubieńcy publiczności- zespół „Gwiazdeczki” z Teresina

Orkiestra Dęta ma już za sobą pierwszy udany występ

Akordeonistom towarzyszyła Oliwia Adamczyk

Orkiestra Akordeonowa ćwiczy pod batutą Ludwika Skrzypka (czwarty od lewej)

ZAPROSZENIE
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Jolanta Sosnowska

jolanta.sosnowska@sochaczew.pl

Spotkali się w latach osiemdzie-
siątych w Zakładowym Domu 
Kultury w Boryszewie w folk-
lorystycznym Zespole Pieśni i 
Tańca ,,Boryszewiacy’’. Wtedy 
to klarnecista Andrzej Skupiń-
ski zaprosił solistki Dorotę Za-
czkowską i Bożennę Skrzynec-
ką (wcześniej znane jako siostry 
Bryńskie) do wspólnych wystę-
pów z Kapelą Mazowiecką. Od 
początku bytności w zespole 
były jego fi larami. 

Z miłości do folkloru
Pierwszy skład kapeli to: Ja-
cek Brzozowski (akordeon), 
Marian Kosiński (skrzypce), 
historyk Andrzej Skupiński 
(klarnet), Krzysztof Stajsz-
czak (solista, bęben) oraz 
wymienione wcześniej śpie-
waczki. Obie są z wykształ-
cenia pedagogami. W póź-
niejszym okresie dołączył 
do kapeli akordeonista Piotr 
Wojtczak (były wicedyrektor  
sochaczewskiej szkoły mu-
zycznej). 

Na przestrzeni lat współ-
pracowali z zespołem: Danu-
ta Kozłowska - skrzypce, Zbi-
gniew Kapuściński - solista, 
Krzysztof Pytlowany - skrzyp-
ce,  Joanna Kruczyk - skrzyp-
ce, Marta Niemira - skrzypce, 
Jan Iwańczyk - skrzypce, Paweł 
Ambroziak - kontrabas. Nową 
bratnią duszą, która pojawiła się 
w kapeli, jest skrzypaczka Do-
rota Górniak-Plewa, absolwent-
ka konserwatorium muzycz-
nego, uczestniczka światowych 
festiwali folkloru. 

Oprócz muzyki ludowej, ka-
pela wykonuje kolędy i pastorał-
ki, utwory sakralne, patriotycz-
ne i biesiadne. A nad całością 
repertuaru czuwa nauczyciel i 
przyjaciel kapeli - Jan Petera. 

- Rola Jana Petery jest nie 
do przecenienia - opowiada z 
sympatią Dorota Zaczkowska. 
- Jest on  kompozytorem, orga-
nistą i akordeonistą, wybitnym 
znawcą folkloru. Od ponad 20 
lat współpracuje z nami, opra-
cowując muzycznie wykony-
wane przez nas utwory. Ka-
pela Mazowiecka wiele mu 
zawdzięcza. 

Występy kapeli dokumen-
tuje Wojciech Karaluch - ar-
tysta fotografi k i kamerzysta, 
dzięki któremu ich nagrania 
można znaleźć na YouTube.

Kiedy pytam, co sprawia, że 
przez kilkadziesiąt lat nie zło-
żyli instrumentów, najpierw 
wymieniają miłość do muzy-
ki, a zaraz potem do folkloru. I 
rzeczywiście, podczas naszego 
spotkania niemal każde wspo-
mnienie występu siostry okra-
szają odpowiednią piosenką lu-
dową, bądź znanym motywem 
muzycznym. 

Na gościnnych 
występach
W repertuarze ludowym mają 
utwory łowickie z charaktery-
stycznym klapokiem i kujonem, 
mazowieckie, krakowskie, rze-
szowskie, lubelskie, a nawet me-
lodie kraju goszczącego kapelę 
podczas zagranicznych wyjaz-
dów. A było ich sporo: wielo-
krotnie Bułgaria, Francja, NRD, 
RFN. Następnie Szwecja, Bel-
gia, Szwajcaria. Solistki - Dorota 
Zaczkowska i Bożenna Skrzy-
necka śpiewały także na świa-
towych festiwalach folkloru w 
Portugalii, na Sardynii i kilka-
krotnie w Hiszpanii. 

- W Murcji, w czasie inau-
guracji światowego festiwalu 
folkloru w roku 2002 miałyśmy 
zaszczyt zaśpiewać w duecie 
hymn tego hiszpańskiego mia-
sta. Towarzyszył nam wówczas 
Piotr Wojtczak i instrumen-
taliści Zespołu Pieśni i Tańca 
,,Anilana Łódź’’ - mówi Bożen-
na Skrzynecka. 

Wiele ciepłych wspo-
mnień artyści wiążą z kilko-
ma pobytami we Francji. W 
1990 roku, w okresie świąt 
Bożego Narodzenia, kapela 
została zaproszona przez To-
warzystwo Polonia w War-
szawie na tournee po Francji. 
Koncerty w Alzacji były po-
dziękowaniem za dary, któ-
re trafi ły do domów dziecka i 
różnych instytucji w całej Pol-
sce w trudnych dla naszego 
kraju czasach. 

Wojciechowa kapela
Niezwykle ważną postacią 
w historii zespołu był Woj-
ciech Siemion. 

- Trudno nawet okre-
ślić relacje, jakie nas łą-
czyły, bo przez wiele lat 
byliśmy ,,Wojciechową ka-
pelą’’ - wspomina Doro-
ta Zaczkowska. - Bardzo 
często uczestniczyliśmy w 
jego spotkaniach poetyc-
kich, programach organi-
zowanych w Petrykozach, z 
których uczynił namiastkę 
ludowego muzeum połączo-
nego z ośrodkiem twórczym 
i miejscem biesiadnym. 

- Petrykozy to było miej-
sce magiczne, do którego 
wracało się jak do siebie, a 
każde widowisko było inne 
- dodaje Andrzej Skupiński. 
- Kapela musiała być tuż 
przy Wojciechu i w pełnej 
gotowości, bo Mistrz w do-
wolnej chwili mógł sobie za-
życzyć, abyśmy zilustrowali 
muzycznie to, o czym mó-
wił. Było to ogromnie budu-
jące i twórcze. 

- Dużym osiągnięciem 
było przygotowanie wspól-
nie z Wojciechem Siemio-
nem spektaklu z okazji 
inauguracji Roku Mickie-
wiczowskiego w 1998 roku 

w Pałacu Prezydenckim w 
Warszawie - wspomina Bo-
żenna Skrzynecka. - Wy-
stąpiliśmy dla prezydenta 
Aleksandra Kwaśniewskie-
go, przedstawicieli rządu, 
sejmu, senatu, świata kultu-
ry. Kapela zaprezentowała 
utwory Adama Mickiewicza 
na ludową nutę w reżyserii 
Wojciecha Siemiona i opra-
cowaniu muzycznym Jana 
Petery. Wojciech Siemion 
w swojej książce pt. ,,Lek-
cja Czytania. Adam Mic-
kiewicz’’ ciepło wspomina 
współpracę z nami. 

Dla dzieci i dorosłych
Kapela posiada bogaty doro-
bek. Jej członkowie jednym 
tchem wymieniają: audycję 
telewizyjną z sochaczewskie-
go muzeum z repertuarem 
kolędow ym,   emitowaną 
przez cały okres świąt Boże-
go Narodzenia w 1990 roku; 
wielokrotne występy w Te-
lewizyjnym Kurierze Ma-
zowieckim; koncerty dla 
delegacji rządowych, w am-
basadach, w pałacu w Wa-
lewicach, na Zamku Kró-

lewskim w Warszawie, w 
Janowie Podlaskim na świa-
towej aukcji w stadninie koni, 
w restauracji Bazyliszek na 
warszawskiej starówce. 

Na co dzień kapelę moż-
na było spotkać w Żelazowej 
Woli, gdzie koncertowała dla 
turystów z całego świata. Ale 
występowała także w remi-
zach strażackich, w domach 
kultury oraz na różnego typu 
festynach i imprezach plene-
rowych, na przykład w Osa-
dzie Puszczańskiej w Tułowi-
cach. Kapela wzięła również 
udział w jednym ze spotkań 
w Artystycznych Kramni-
cach. Muzyka na żywo, pięk-
ne stroje, instrumenty i sami 
wykonawcy w towarzystwie 
swoich wnucząt, zaprezento-
wali krakowskiego lajkoni-
ka i dziecięce zabawy ludowe, 
wzbudzając zachwyt naj-
młodszej publiczność.

Warto na chwilę zatrzy-
mać się przy kolędach, a to za 
sprawą płyty, jaką dwa lata 
temu wydała Ludowa Kape-
la Mazowiecka. Nosi ona ty-
tuł ,,Serca ludzkie się radują’’ 
i zawiera m.in. ,,Przystąpmy 

do szopy’’, ,,Nie było miejsca 
dla Ciebie’’, ,,Stoją choinki’’. 
Z kolędami, posiadający-
mi wyraźny akcent ludowy, 
muzycy wystąpili w Świę-
to Trzech Króli u św. Waw-
rzyńca, a w niedzielę 7 stycz-
nia w parafi i Matki Bożej 
Nieustającej Pomocy.

Zakukaj kukułeczko
Za kilka dni ukaże się naj-
nowsza płyta zespołu zatytu-
łowana ,,Zakukaj kukułecz-
ko’’. Usłyszymy na niej rzewne 
kujawiaki, zadzierżyste obe-
rki, mazury i polonezy. Wraz z 
muzykami wpadniemy na ło-
wickie wesele, w Lublinie za-
tańczymy ,,Cygana’’, a na Ma-
zowszu usłyszymy kukanie 
kukułki i śpiew słowika. 

Sądząc po aktywno-
ści Kapeli Mazowieckiej, 
nic nie wskazuje na to, aby 
muzyka ludowa była w od-
wrocie. Wręcz przeciwnie, 
coraz częściej spotykamy 
zespół przy różnych oka-
zjach, co tylko potwierdza 
jego wszechstronność i za-
interesowanie, jakie ciągle 
wzbudza. 

Raz na ludowo z Kapelą Mazowiecką
Mogliby się realizować w różnych gatunkach muzycznych, ale świadomie wybrali ludowość. Mimo zmieniających się mód i muzycznych 
trendów, pozostają wierni melodiom pradziadów, bo wiedzą, że w nich tkwią nasze korzenie, nasza kulturowa odrębność, którą warto 
pielęgnować. Od ponad 20 lat folklor naszego regionu i kraju popularyzuje Ludowa Kapela Mazowiecka z Sochaczewa. 

Kapela Mazowiecka podczas występu w kramnicach zachwyciła dzieci i dorosłych
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Z głębokim smutkiem przyjęliśmy 
wiadomość o śmierci 

 
Leszka 

Nawrockiego
Wyrazy żalu i współczucia 

Rodzinie i bliskim 
składa

dyrekcja i Rada Pedagogiczna
ZSO w Sochaczewie

8 stycznia pożegnaliśmy 
naszego kolegę

Leszka 
Nawrockiego

historyka, badacza lokalnych dziejów, 
wieloletniego kustosza 

Muzeum Ziemi Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą

Spoczywaj w pokoju!
Dyrektor i pracownicy muzeum

Dotarła do nas smutna informacja 
o śmierci współzałożyciela sekcji rugby 
w Sochaczewie, wybitnego nauczyciela 

wychowania fizycznego 

Stefana 
Wydlarskiego

Bliskim Zmarłego wyrazy 
współczucia przekazują

Zarząd Rugby Club Orkan Sochaczew, 
byli i obecni zawodnicy oraz kibice 

Jolanta Sosnowska

jolanta.sosnowska@sochaczew.pl

„Stoczyłeś Leszku nielek-
ki bój, z dumą, ale i pokorą 
podążając niełatwą przecież 
ścieżką człowieka, który zma-
gał się z nieuleczalną chorobą. 
Bój, który niejednego przy-
gniótłby do szczętu, stanowił 
dla Ciebie jedno z wielu wy-
zwań, z którymi zawsze da-
wałeś sobie radę. Dla nas by-
łeś wzorem do naśladowania 
a patrząc na Twoje dokona-
nia, często zadawaliśmy sobie 
pytanie, dlaczegóż jesteśmy 
tak leniwi, że nie umiemy Ci 
dorównać”. To fragment epi-
tafi um, jakie podczas mszy 
żałobnej wygłosił dyrektor 
Muzeum Ziemi Sochaczew-
skiej i Pola Bitwy nad Bzurą 
Paweł Rozdżestwieński.

Dorównać Leszkowi było 
rzeczywiście bardzo trudno. 
Pracownicy muzeum przypo-
minają jego pełną pasji pracę, 
ogromną wiedzę i doskonałą 
pamięć. Te przymioty charak-
teryzowały Leszka od zawsze, 
co potwierdza jego nauczyciel w 
Liceum im. F. Chopina, dr Jerzy 
Krupa. Wspomina go jako bar-
dzo zdolnego ucznia o wszech-
stronnych zainteresowaniach, a 
jednocześnie skromnego mło-
dego człowieka.

- Leszek uczęszczał do 
klasy o profi lu matematycz-
no-fi zycznym. Jego wycho-
wawcą był śp. Jerzy Skarżyń-
ski, ja uczyłem w tej klasie 

fi zyki, z której Leszek miał 
zawsze piątkę. O wyjątko-
wych zdolnościach i pracowi-
tości uczniów tej klasy świad-
czy fakt, że wszyscy dostali 
się na studia wyższe. Jednym 
z nich był Leszek, który, 
mimo świetnych wyników z 
przedmiotów ścisłych, wy-
brał studia humanistyczne - 
opowiada Jerzy Krupa. 

Z kolei Jakub Wojewo-
da, kustosz sochaczewskiego 
muzeum, przypomina, że Le-
szek Nawrocki, znany ze swej 
skrupulatności, mądrego wy-
ważania faktów i ciekawej 
narracji, był wzorem dla po-
kolenia młodych historyków.  
- Był także wzorem dla mnie, 
kiedy na początku swej pasji 
młodego muzealnika-publi-
cysty rozpoczynałem prak-
tykę u kustosza muzealnego 
Leszka Nawrockiego.

Jak wyliczyło muzeum, 
był on autorem ponad stu pu-
blikacji - artykułów praso-
wych, książek, opracowań. 
Wygłosił niezliczoną ilość 
prelekcji, do czasu kiedy cho-
roba uniemożliwiła mu pracę. 

O Leszku znowu zrobi-
ło się głośno za sprawą wy-
danej pod koniec ubiegłe-
go roku książki „Bitwa nad 
Bzurą na terenie powia-
tu sochaczewskiego”. Nad 
sześćsetstronicowym dzie-
łem pracował pięć lat. Ukoń-
czył je, mimo zaawansowa-
nej choroby, pisząc w łóżku 
i korzystając z pomocy zna-

jomych. W wywiadzie, ja-
kiego udzielił naszej gaze-
cie miesiąc temu, planował 
przygotowanie nowej, posze-
rzonej wersji „Kalendarium 
wydarzeń historycznych na 
ziemi sochaczewskiej”, publi-
kacji, którą opracował wiele 
lat temu. Nie zdążył.

Te plany chce zrealizo-
wać dyrektor muzeum Pa-
weł Rozdżestwieński, który 
twierdzi, że „Kalendarium...” 
zostanie uzupełnione przez 

historyków pracujących w 
muzeum i wydane pod na-
zwiskiem autora z okazji stu-
lecia naszej niepodległości. 

Dyrektor zapowiada tak-
że ponowne wydanie „Bitwy 
nad Bzurą na terenie powia-
tu sochaczewskiego”. Książ-
ka ukaże się wkrótce w na-
kładzie 300 egzemplarzy i w 
twardej obwolucie. Będzie 
dostępna w muzeum.

Poza tym, że Leszek był 
skrupulatnym badaczem hi-

storii, był też osobą z ogrom-
nym poczuciem humoru i 
dużym dystansem do siebie. 
Nigdy się nie skarżył, nawet 
kiedy choroba pustoszyła jego 
organizm, nie robił wokół sie-
bie zamieszania - opowiadają 
przyjaciele w muzeum. 

„W ostatnich dniach pra-
cownicy Muzeum Ziemi So-
chaczewskiej i Pola Bitwy nad 
Bzurą oraz muzealni wolon-
tariusze udali się do wszyst-
kich gmin naszego powiatu, 

żeby zebrać dla Ciebie Lesz-
ku ziemię z pól bitewnych 
bitwy nad Bzurą 1939 roku. 
W woreczku spoczywa zie-
mia z miasta i gminy Socha-
czew, gminy Teresin, Nowa 
Sucha, Rybno, Młodzieszyn, 
Brochów i Iłów. Ziemia z tych 
wszystkich miejsc, których 
kronikarzem byłeś i które 
swoimi pracami unieśmier-
telniłeś” - powiedział Paweł 
Rozdżestwieński podczas ce-
remonii pogrzebowej. 

KONDOLENCJE

Odszedł kronikarz dziejów Sochaczewa
Był wzorem muzealnika, kronikarzem dziejów miasta, z którego wiedzy czerpali inni. Sochaczew zawdzięcza mu wiele opracowań historycznych, 
publikacji, książek. W poniedziałek 8 stycznia pożegnaliśmy kustosza Muzeum Ziemi Sochaczewskiej i Pola Bitwy nad Bzurą, Leszka Nawrockiego.

Leszek Nawrocki (rocznik 1957) był absolwentem 
LO im. F. Chopina a następnie wydziału historii na Uni-
wersytecie Gdańskim. Po studiach został kierownikiem 
żyrardowskiego oddziału Archiwum Państwowego, był 
nauczycielem historii w szkołach na terenie miasta 
i powiatu, a w latach 1983-2007 pracował w Muzeum 
Ziemi Sochaczewskiej, pełniąc funkcję kustosza. 
W 2004 roku otrzymał „Złoty Medal Opiekuna Miejsc 
Pamięci Narodowej”, przyznany mu przez Radę Ochro-
ny Pamięci, Walk i Męczeństwa.

Wniósł ogromny wkład w kompletowanie wiedzy na 
temat bitwy nad Bzurą oraz dawnych dziejów naszego 
miasta. Jego książki „Sochaczew na starej fotografi i” 
oraz „Kalendarium wydarzeń historycznych na ziemi 
sochaczewskiej” do dziś służą uczniom, studentom 
oraz innym autorom poszukującym informacji o dziejach 
naszego miasta. Teraz taką rolę spełni zapewne „Bitwa 
nad Bzurą w powiecie sochaczewskim”.

Oprócz historii, jego drugą wielką pasją była biologia. 
Efektem  tych zainteresowań był dziesięciokrotny udział 
w teleturnieju Wielka Gra, w którym siedem razy był 
zwycięzcą. 

34 lata chorował na stwardnienie rozsiane. Zmarł 2 
stycznia 2018 r. Pochowano go na cmentarzu parafi al-
nym przy ul. Traugutta. Miał 60 lat.
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Jeszcze trzy lata temu Leszek poruszał się na wózku. Ostatnio 
choroba przykuła go do łóżka
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Od dawna stara się Pan 
żyć zdrowo?
Ziołami zainteresowałem się 
około 15 lat temu. Wcześniej nie 
szanowałem własnego zdrowia 
i w końcu przyszło otrzeźwie-
nie. Co prawda nigdy nie pali-
łem papierosów, nie przepadam 
za alkoholem, ale styl życia, któ-
ry prowadziłem sprawił, że mój 
organizm był w fatalnym stanie.

Co dokładnie było nie tak?
Żyłem jak przeciętny facet koło 
40-tki. Zajmowała mnie głów-
nie praca, nie zwracałem uwagi 
na to, co i kiedy jem. Stres w po-
łączeniu z przetworzoną żyw-
nością, konserwantami dały 
efekty. Zaliczyłem kilka poby-
tów w szpitalu, chodziłem od 
lekarza do lekarza. Wydolność 
mojego organizmu była bardzo 
słaba, ważyłem blisko 100 kg, 
więc śmiało można powiedzieć, 
że byłem otyłym człowiekiem. 
Postanowiłem coś z tym zrobić.

To była decyzja podjęta z 
dnia na dzień?
Oczywiście, że nie. To był dłu-
gi proces. Porządkowanie ży-
cia z poziomu zmiany diety do 
poziomu  otworzenia „Zielar-
ni” trwało dekadę.  Miałem to 
szczęście, że na swojej drodze 
spotkałem wiele inspirujących 
osób. Jedna z nich pokazała mi 
priorytety, przypomniała, że 
przede wszystkim jestem mę-
żem, ojcem, moja rodzina po-
trzebuje tego, bym był zdrowy. 
To tak naprawdę pokazuje, ja-
kim jesteś facetem - usłyszałem.

Jaki był pierwszy krok?
Zrobiłem dokładne badania le-
karskie. To podstawa i uważam, 
że każdy powinien zacząć wła-
śnie od tego. Cały czas zresztą 
regularnie się badam. Kiedy już 
wiedziałem co mi dolega, za-
cząłem rozważać różne możli-
wości. Nie odpowiadało mi to, 
co zaproponowała mi medycy-
na konwencjonalna. Poszuki-
wałem alternatywnych, długo-
falowych rozwiązań. Zacząłem 
od zmiany sposobu odżywia-
nia, co uważam, za zmianę klu-
czową.  Mówię o tym wszyst-
kim osobom, które przychodzą 
do naszej „Zielarni” nie tylko po 
zakupy, ale też porozmawiać.

Postawił Pan na jakąś 
konkretną dietę?
Zdarzyło mi się korzystać z go-
towych diet eliminacyjnych, 
ale nie polecam tego. Jeżeli ktoś 
myśli nad jakąś dietą typu „die-
ta Kwaśniewskiego” czy „Du-
kana” powinien najpierw skon-
sultować się z lekarzem.  Myślę, 
że w tym całym szale na „cu-
downe” sposoby zrzucenia 
wagi zapomnieliśmy, że dieta 
jest dla osób chorych, dla ludzi 
zdrowych jest jedno ludzkie je-
dzenie, takie, które odżywi or-
ganizm, a nie tylko wypełni 
brzuch np. łakociami.

Co rozumie Pan przez 
„ludzkie jedzenie”?
Chodzi mi tu głownie o jego ja-
kość. Dobrym przykładem jest 
mięso. Gdy kupimy produk-
ty, pełne konserwantów i anty-
biotyków, a szczególnie paczko-
waną wędlinę -  wprowadzimy 
zamęt do naszego organizmu. 
Zaburzymy fl orę bakteryjną, 
dostarczamy sobie jedynie ka-
lorii, nie składników odżyw-
czych. W efekcie zyskujemy 
dolegliwości np. kostno-stawo-
we. Prawda jest taka, że można 
przyjmować najlepsze zioła i su-
plementy, ale będzie to bez zna-
czenia, gdy nie będziemy od-
żywiać się rozsądnie, zgodnie z 
zasadą - skoro żyję, muszę się 
odżywiać, a nie tylko jeść.

Zmiana nawyków wyma-
ga jednak czasu.
Jestem fanem tradycyjnej me-
dycyny chińskiej. Mędrcy 
wschodu nigdy nie wpadli na 
pomysł, że człowiek będzie jadł 
rzeczy, które nie odżywiają or-
ganizmu. Nie ma u nich poję-
cia niedoboru minerałów. Jeżeli 
coś jest nie tak, w pierwszej ko-
lejności koryguje się jadłospis. 
My natomiast zaczynamy „od 
końca” - najpierw szukamy cu-
downego lekarstwa, potem za-
stanawiamy się, dlaczego nie 
działa i dopiero na końcu pró-
bujemy zrozumieć, czego tak 
naprawdę potrzebuje nasz orga-
nizm, by być zdrowym. Warto 
zacząć od małych kroków, po-
stawić na urozmaicone posiłki. 
Można np. zacząć pić lepszą ja-
kościowo kawę. Jeżeli wzboga-

cimy ją o cynamon, kardamon 
i inne przyprawy i wypijemy 
ją pół godzinny przed śnia-
daniem, będzie to miało zba-
wienny wpływ na organizm. 
Pobudzimy układ trawienny 
i dodamy sobie energii. Nato-
miast gdy wypijemy tylko kawę 
i „poprawimy ją” papierosem, 
skąd mamy wziąć siły na cały 
dzień? Wszystkim polecam pi-
cie wody, ważne jednak by była 
ona ciepła. Warto też przesta-
wić się na jedzenie ciepłych 
śniadań jako podstawę wspar-
cia układu odpornościowego.

Brzmi całkiem prosto.
Jeśli rozpoczniemy przygodę z 
„prawdziwym” jedzeniem, któ-
re nie zawiera nadmiaru cukru, 
mąki i mleka, zaczniemy do-
ceniać różnego rodzaju sma-
ki. Możemy liczyć na poprawę 
ogólnego stanu zdrowia a na-
wet na zmniejszenie przewle-
kłych dolegliwości np. bólu sta-
wów.

Często mówi się, że eko-
logia jest droga. Za dobre 
jakościowo jedzenie trze-
ba więcej zapłacić.
Różnica w cenie jest gwaran-
tem tego, że fi rmy nie używa-
ją zakazanych substancji pod 
groźbą utraty certyfi katu. Wy-
nosi ona 20-30 proc. Jednak 
gdy porównam nasze rodzin-
ne zakupy sprzed lat i obecnie, 
a nawet samą wizytę w sklepie 
spożywczym, to nasz koszyk 
zakupowy jest mniejszy i zde-
cydowanie mniej wydajemy na 
jedzenie. Mówiąc krótko, jemy 
mniej, taniej i zdrowiej. Jeże-

li nie wydajemy np. na ciast-
ka i cukierki, stać nas na to, by 
coś innego kupić w standardzie 
„eko”. Sami robimy przetwo-
ry, przy domu mamy niewielki 
ogródek. Sądzę też, że dobrymi 
jakościowo produktami zwy-
czajnie łatwiej się najeść.

Dużo osób mówi jednak, 
że w pewnym wieku jest 
za późno na zmianę na-
wyków żywieniowych.
Jeżeli mamy na myśli swo-
je zdrowie i dobre, normal-
ne, komfortowe starzenie się, 
nie ma takiego terminu jak „za 
późno na zmiany”. Zrobić moż-
na to w każdym wieku. Cel jest 
jeden - będziemy się starzeć 
w maksymalnie komfortowy 
sposób. Nienormalne jest prze-
cież to, że człowiek który ma 
50 lat cierpi np. na schorzenia 
układu kostnego. Jeżeli w diecie 
będą witamy i minerały, nie ma 
siły - zaczniemy się lepiej czuć. 
Naprawdę da się być w dobrym 
zdrowiu do 70-80 roku życia.

Zauważa pan w Socha-
czewie zwrot w kierunku 
ekologii i zdrowego ży-
wienia?
Na pewno da się zauważyć 
pewną modę. Poza tym obec-
ne otwarcie na świat pozwa-
la sprowadzać do Polski wcze-
śniej nieosiągalne produkty. 
Działa to też w drugą stronę 
- w Polsce mamy wiele pro-
duktów, które są poszuki-
wane na świecie. Hitem eks-
portowym na rynek chiński 
i węgierski jest aronia. W na-
szym sklepie mamy nie tylko 

zioła. Duża część działalności 
dotyczy artykułów spożyw-
czych. Wszystkie zioła mają 
certyfi kat eko - czyli do jego 
produkcji nie zostały uży-
te antybiotyki czy pestycydy 
lub produkowane są w czysto-
ści farmaceutycznej prze fi rmy 
do tego uprawnione. Oferuje-
my m. in. certyfi kowany eko 
nabiał, ryż, soczewicę, płatki. 
Sprowadzamy też produkty na 
specjalne zamówienie.

Nie prowadzicie agresyw-
nej kampanii reklamowej, 
a jednak udało wam się 
wypracować własną mar-
kę i zdobyć stałe grono 
klientów.
Staramy się realizować swo-
ją wizję - przyjaznego miejsca 
z produktami, które nie miesz-
czą się w ofercie aptek i sklepów 
zielarskich. Założyliśmy, że bę-
dzie to niewielka fi rma i pew-
nie taką pozostanie. Mimo że 
wcześniej pracowałem w dzia-
le handlu i marketingu, nigdy 
nie stałem po drugiej stronie 
lady. Tego uczyłem się z żoną 
od zera. Prowadzenie własnego 
biznesu nie jest łatwe i wiąże się  
z problemami. Jeżeli jednak uda 
mi się kogoś zainspirować do 
zmiany stylu życia, warto było 
pokonać trudności i prowadzić 
ten sklepik.

Jakie zioła najczęściej wy-
bierają sochaczewianie?
Zioła to szeroki temat, ale chy-
ba nadal numerem jeden jest 
czystek. Zetknąłem się z nim 
kilkanaście lat temu, był wte-
dy bardzo drogim produk-

tem. Jedni go wychwalają, inni 
uważają, że jest przereklamo-
wany. Bezsprzecznie zawiera 
on polifenole, które działają na 
układ odpornościowy.  Oczy-
wiście jeżeli mamy w organi-
zmie stan zapalny, zdecydowa-
nie samo picie czystka go nie 
wyleczy, może nas natomiast 
wspomóc. Dużo sprzedajemy 
korzenia mniszka, wilkako-
ry, kłącza tataraku, mieszanek 
ziołowych na pasożyty i prze-
ziębienie, kompletujemy mie-
szanki według receptur ojca 
Klimuszki, Grzegorza Sroki, 
mamy również w ofercie pro-
dukty bonifraterskie i bene-
dyktyńskie a także zioła ważne 
dla medycyny naturalnej z ca-
łego świata.   

Co sądzi pan o gotowych 
mieszankach? Warto w 
nie inwestować czy lepiej 
samemu je zrobić?
Jeżeli mamy do czynienia z fi r-
mą zielarską, oczywiście. W 
przypadku fi rm komercyj-
nych, różnie bywa. Warto za-
poznać się ze składem, certyfi -
katami. Dwa na pozór podobne 
produkty mogą faktycznie ni-
jak mieć się do siebie. Staram 
się sprawdzać każdy produkt, 
który trafi a do naszego skle-
pu. Niektórych z premedyta-
cją nie zamawiamy, wiedząc, że 
nie wiążą się z żadnym efektem 
zdrowotnym.

Mógłby pan polecić ja-
kieś przykładowe zioła 
dla naszych czytelników, 
powiedzmy na przezię-
bienie i coś dla socha-
czewskich seniorów?
W okresie zimowym warto pić 
mieszankę tymianku, lipy, szał-
wii i macierzanki oraz mie-
szankę lipowo-malinową. Na-
tomiast seniorom radzę zadbać 
o wątrobę i trawienie. Polecam 
mieszkanki wspomagające pra-
cę wątroby i redukcję choleste-
rolu. Zawierają ona kocankę 
i karczoch. Ten ostatni moż-
na przyjmować w tabletkach 
i soku. Polecam też ostropest 
plamisty w różnych formach do 
regeneracji wątroby oraz oleje 
tłoczone na zimno.

Rozmawiała 
Agnieszka Poryszewska

Nigdy nie jest za późno na zmiany
Nowy rok to czas wielkich postanowień - rzucamy palenie, planujemy się odchudzać albo uprawiać sport. Większość z nich szybko umiera śmiercią 
naturalną. My natomiast postanowiliśmy porozmawiać z kimś, kto nie dość że wykazał się silną wolą, to jeszcze znalazł sposób na życie. Teraz mówi: jeżeli 
uda mi się kogoś zainspirować do zmiany, warto dalej prowadzić „Zielarnię”. Wiele osób już zna Krzysztofa Regulskiego, a reszta powinna go poznać.

Krzysztof Regulski ziołami zainteresował się 15 lat temu. Teraz poleca je innym
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Nowy 2018 rok w Sochaczew-
skim Centrum Kultury roz-
począł się w wielkim stylu. To 
za sprawą koncertu noworocz-
nego z cyklu Burmistrz Mia-
sta Zaprasza. W tym roku wy-
darzenie odbyło się 7 stycznia 
pod hasłem „Nie tylko walc…”, 
i przyciągnęło do SCK tłumy. 
Zagrała Sochaczewska Orkie-
stra Kameralna CAMERA-
TA MAZOVIA pod dyrekcją 
Artura Komorowskiego. Za-
śpiewali: Anna Jeremus-Le-
wandowska – sopran, Marta 
Stachyra – mezzosopran i so-
lista Teatru Wielkiego w Łodzi 
Rafał Pikała – bas. Cały kon-
cert został bardzo ciepło przyję-
ty przez publiczność, która tego 
dnia szczelnie wypełniła salę 
koncertową.

Wśród licznie zgromadzo-
nych zobaczyć było można za-
stępcę burmistrza, Dariusza 
Dobrowolskiego, czy przewod-
niczącego rady miasta Sylwe-
stra Kaczmarka.

Muzyczny wieczór rozpo-
czął się Uwerturą i Habanerą z 
opery Carmen G. Bizet’a, które 
wprowadziły widzów w świat 
pięknych klasycznych dźwię-
ków. W trakcie koncertu moż-
na też było usłyszeć czardasza 
„Kiedy skrzypki grają” F. Le-
har’a w wykonaniu Anny Je-
remus-Lewandowskiej oraz 
„Sanset, Sunrise”, który artyst-
ka zaśpiewała w duecie z Rafa-
łem Pikałą. Biorąc pod uwagę 
tytuł koncertu, nie mogło rów-
nież zabraknąć walca. Socha-
czewska Orkiestra Kameral-
na CAMERATA MAZOVIA 
pod dyrekcją Artura Komo-
rowskiego udowodniła swój 
wysoki poziom grając najsłyn-
niejszego walca J. Straussa „Nad 
pięknym modrym Dunajem”. 
Po jego ostatnich taktach na 
widowni rozległy się gromkie 
brawa. Serce publiczności tego 

wieczoru zdobył Rafał Pikała 
śpiewając arię basową „Ten ze-
gar stary” z najsłynniejszej pol-
skiej opery Straszny Dwór oraz 
„Gdybym był bogaczem” z mu-
sicalu Skrzypek na dachu. Jego 
interpretacje znanych utworów 
zachwyciły sochaczewską pu-
bliczność, która nagrodziła ar-
tystę burzą oklasków. Równie 
entuzjastycznie zostały przyjęte 
występy Anny Jeremus-Lewan-
dowkiej i młodej mezzosopra-
nistki Marty Stachyry, która za-
śpiewała m.in. słynny przebój 
„I will always love you”. 

To był bardzo udany mu-
zyczny wieczór nie tylko dla 
publiczności, ale też dla mu-
zyków i solistów. „Wystę-
py Cameraty są zawsze bar-
dzo ciepło przyjmowane przez 
widownie. Nie inaczej było 
tym razem. Pamiętam pierw-
szy koncert z cyklu Burmistrz 
Miasta Zaprasza w 2004 roku, 
który w Klubie Nauczyciela 
zgromadził około pięćdziesię-
cioosobową widownię. Od kil-
ku lat noworoczne koncerty z 
tego cyklu powodują, że sala 
koncertowa SCK niemal pęka 
w szwach. Świadczy to o du-
żym zapotrzebowaniu w na-
szym mieście na tego rodzaju 

muzykę” – mówił z zadowo-
leniem dyrektor Cameraty 
Mazovii Artur Komorowski. 
Wysoką frekwencję na kon-
cercie doceniła też Anna Jere-
mus-Lewandowska: „Jestem 
bardzo pozytywnie zaskoczo-

na tak dużą ilością osób, które 
zasiadły na widowi. Dodatko-
wo cieszy mnie fakt, że socha-
czewska publiczność bardzo 
żywo i spontanicznie reago-
wała na poszczególne utwo-
ry, które miałam przyjemność 

zaprezentować wraz z dwójką 
pozostałych solistów. Bardzo 
miło występować przed taki-
mi słuchaczami”.

Po   koncercie,   dzięki uprzej-
mości hotelu Chopin, wszyscy 
mogli symbolicznie przywitać 

nowy rok tradycyjnym kielisz-
kiem szampana. Były powodu 
do świętowania, bo artystycz-
ne wejście w Nowy Rok w So-
chaczewskim Centrum Kultu-
ry można zaliczyć do bardzo 
udanych. 



19

Hej kolęda!

Jazz na cztery ręce

Nieme kino z muzyką na żywo
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Weekend w Kontraście

W minioną sobotę w Klubie Kon-
trast, mieszczącym się w Socha-
czewskim Centrum Kultury przy 
ul. 15 Sierpnia 83, zabrzmiał jazz 
w alternatywnym wydaniu. Wy-
stąpił zespół Keys2Drums w skła-
dzie: Jacek Prokopowicz - klawi-
sze i Adam Grzelak - perkusja. 
To dość nietypowe połączenie in-
strumentów biorąc pod uwagę, 
że zespół gra jazz. Sobotni kon-
cert udowodnił jednak, że to traf-
ny wybór. Muzycy znają się dłu-
go, występowali wspólnie w wielu 
projektach, ale jako Keys2Drums 
grają dopiero od około roku. 

Dwuosobowy skład może wy-
dawać się zaskakujący, jednak wy-
stęp w Klubie Kontrast potwier-
dził, że taki minimalizm to bardzo 
dobry kierunek. Przecież nie ilość, 
lecz jakość się liczy. I tę dobrą ja-
kość muzyczną tego wieczoru dało 
się usłyszeć. Zespół zaprezentował 
oryginalne, ciekawe brzmienia, 
które docenili goście klubu żywo 

reagując na poszczególne utwory. 
Już po pierwszych dźwiękach wy-
tworzył się w klubie ciepły, klima-
tyczny nastrój. Muzycy szybko zła-
pali dobry kontakt z publicznością. 
Po koncercie mówili, że są bardzo 
zadowoleni z tego, jak zostali przy-
jęci przez „kontrastowiczów”. Gra-
łem w Sochaczewie już kilka razy. 
Były to inne projekty, ale koncerty 
zawsze były ciepło odbierane przez 
sochaczewską publiczność. Cieszy 
mnie, że tym razem też tak było. 
Jestem pozytywnie zaskoczony, 
że tyle osób przyszło na nasz kon-
cert do Klubu Kontrast. To fajne, 
klimatyczne miejsce - mówił Ja-
cek Prokopowicz. Po koncercie 
wiele osób podchodziło do muzy-
ków, żeby pogratulować im udane-
go występu i podziękować za miły 
muzyczny wieczór.

Warto zaglądać do Klubu 
Kontrast w Sochaczewskim Cen-
trum Kultury. Już niebawem ko-
lejne koncerty.

W Sochaczewskim Centrum 
Kultury rusza nowy projekt 
skierowany w stronę miłośni-
ków fi lmu i muzyki – Filmowy 
Jam Session. Jest to cykl fi lmów 
kina niemego prezentowanych 
wraz z muzyką na żywo. Poka-
zy fi lmów odbywać się będą raz 
w miesiącu (w sobotę) w Klu-
bie Kontrast, mieszczącym się w 
SCK przy ul. 15 Sierpnia 83. Pro-
wadzącym muzyczno-fi lmowe 
spotkania będzie Gamid Iba-
dullayev.

Filmowy Jam Session to po-
łączenie fi lmów kina niemego z 
różnorodną muzyką współcze-
sną graną na żywo. Zestawie-
nie fi lmów z wieloma odmien-
nymi gatunkami muzycznymi 
nawiązuje do specyfi ki klubu, 
który „kontrast” ma już w sa-
mej nazwie. Pierwszy Filmowy 
Jam Session odbędzie się już 20 

stycznia o godz. 18.00, oczywi-
ście w Klubie Kontrast. W trak-
cie styczniowego pokazu za-
prezentowany zostanie polski 

dramat psychologiczny z 1929 
roku - „Mocny człowiek”. Film 
ten to doskonałe studium arty-
sty, który przegrywa w walce z 

własnym sumieniem. Jest to jed-
na z ostatnich polskich produk-
cji epoki kina niemego. Dźwię-
kowe tło do fi lmu zapewnią tego 
wieczoru muzycy związani z 
Sochaczewem. Zagrają: Marek 
Chrzan (gitara), Ireneusz Wasi-
lewski (gitara basowa), Łukasz 
Rogowiecki (klawisze) i Gamid 
Ibadullayev (perkusja). 

Na następne miesiące pla-
nowane są pokazy fi lmów rów-
nież ze światowego kina nieme-
go. Będzie można obejrzeć m. 
in. „Człowieka z kamerą”. Nie 
zabraknie też fi lmów Charliego 
Chaplina. Lista muzyków, któ-
rzy wezmą udział w kolejnych 
Filmowych Jam Session to na 
razie tajemnica. Szczegółowe in-
formacje będą na bieżąco udo-
stępniane na stronie interneto-
wej Sochaczewskiego Centrum 
Kultury i w lokalnych mediach.

26 stycznia 2018 r. w Socha-
czewskim Centrum Kultury 
przy ul. 15 Sierpnia 83 od-
będzie się „V Seniorów Ko-
lędowanie”. Jest to wspólny 
projekt SCK i Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku skierowa-
ny do mieszkańców miasta 
i powiatu sochaczewskiego. 
Rokrocznie bierze w nim 
udział wielu seniorów, któ-
rzy chętnie dzielą się swoim 
doświadczeniem wokalnym 
i dobrą energią. Głównym 
celem tego wydarzenia 
jest kultywowanie tradycji 
świątecznej, polegającej na 
wspólnym śpiewaniu kolęd. 

Warunkiem uczestnic-
twa w V Seniorów Kolędo-
waniu jest wiek 40+ i chęć 

zaprezentowania wybra-
nych kolęd, pastorałek i pio-
senek świątecznych. Or-
ganizatorzy zapraszają do 
wzięcia udziału w tym wy-
darzeniu solistów, zespo-
ły wokalne, instrumentalne 
i wokalno-instrumentalne 
oraz chóry. Przewidziane są 
puchary i dyplomy.

Karty uczestnictwa są 
do pobrania na stronie in-
ternetowej:   http://sck.so-
chaczew.pl/ 

Zgłoszenia można wysy-
łać do 25 stycznia drogą ma-
ilową: sekretariat.15sierpnia.
sck@gmail.com lub dostar-
czyć osobiście do Socha-
czewskiego Centrum Kultu-
ry przy ul. 15 Sierpnia 83.

Fot: Iza Strzelecka
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• 25 stycznia oraz 22 lutego

Uprzejmie prosimy o wystawianie choinek do godz. 6.30, zgodnie z terminami określonymi w harmonogramie. Niewystawienie choinki w wyznaczonym czasie skutkować będzie 
brakiem uznania reklamacji oraz odbiorem drzewka dopiero w kolejnym wyznaczonym terminie z harmonogramu.

Harmonogram odbioru choinek 
UWAGA!

Zgodnie z wcześniejszą zapowiedzią sochaczewski ratusz, we współpracy z firmą Partner, opracował harmonogram odbioru choinek, które jako odpad zielony nie mogą trafiać do zwykłych pojemników na śmieci. 
Drzewka będą zabierane sprzed domów i wiat śmietnikowych dwa razy - w styczniu i lutym. 

ODBIÓR CHOINEK Z DOMÓW JEDNORODZINNYCH

ODBIÓR CHOINEK Z BUDYNKÓW WIELORODZINNYCH (bloków i kamienic)

• Strefa I: 22.01; 19.02
11 Listopada, komandora Kazimierza Bielawskiego 
(dawna 18 Stycznia), Asnyka, Bohaterów Chodakowa, 
Bolesława Krzywoustego, Chrobrego, Brochowska, 
Brukowa, Chodakowska, Chopina, Działkowa, Granicz-
na, Głogowa, Harcerska, Hubala, Jagiellońska, Jana 
Kazimierza, Jasna, Jedwabnicza, Kampinoska, Kiliń-
skiego, Kolejowa, Korczaka, Królewska, Krótka, Krzywa, 
Księżycowa, Kuźmińskiego, Leśna, Małachowskiego, 
Młynarska, Mostowa, Matejki, Nałkowskiej, Niepodle-
głości, Orzeszkowej, Ostrzeszewska, Piękna, Pocztowa, 
Podchorążych, Podgórna, Poniatowskiego, Popiela, 
Powstańców Warszawy, Profi lowa, Rejtana, Sadowa, 
Sikorskiego, Smolna, Szyszkowa, Warzywna, Waryń-
skiego, Wczasowa, Wiejska, Wiosenna, Wodociągowa, 
Wspólna, Wyspiańskiego, Wyszogrodzka, Zalewowa, 
Zwierzyniecka, Żniwna

• Strefa II: 23.01; 20.02
Al. 600-lecia, 1 Maja,  Władysława Raczkiewicza (dawna 
17 Stycznia),  Batorego, Bolesława Śmiałego, Botaniczna,  
majora Władysława Starzyka (dawna Buczka), Cieplna, 
Długa, Energetyczna, Farna, Głowackiego, Grabskiego, 
Jana Brzechwy, Jaracza, Jasińskiego, Juliana Tuwima, 
Kazimierza Wielkiego, Kochanowskiego, Konopnickiej, 
Krakowska, Kraszewskiego, Królowej Jadwigi, ks. Janu-

sza, Księdza. J. Popiełuszki, Księdza Jana Twardowskie-
go, Kordona-Janickiego, Kubusia Puchatka, Kwiatowa, 
Kwiatów Polnych,  Langiewicza, Lechicka, Lema, Lice-
alna, Łąkowa, Łokietka, Makowa, Michalaka, Mieszka I, 
Migdałowa, Muszkieterów, Narutowicza, Niemcewicza, 
Nowa, Nowowiejska, Okrężna, Olimpijska, Osiedle Kole-
jowe, Partyzantów, Piastowska, Piaszczysta, Pileckiego, 
Piłsudskiego, Polna, Poprzeczna, Przylasek, Reymonta, 
Różana, Samodzielna, Sienkiewicza, Skłodowskiej, 
Słowiańska, Sobolewskiego, Sportowa, Staffa, Staszica, 
Szarych Szeregów, Świerkowa, Targowa, Termiczna, 
Toruńska, Towarowa, Trojanowska, Wąska, Willowa, 
Wita Stwosza, Wypalenisko, Wyszyńskiego, Zaciszna, 
Załamana, Zielona Dolina, Złota,  Zwycięstwa, Zygmunta 
Starego, Żeromskiego, Żołnierska, Żwirowa, Żyrardow-
ska, Żytnia

• Strefa III: 24.01; 21.02
Bajeczna, Bartnicza, Batalionów Chłopskich, Bławatko-
wa, Bolechowskich, Św. Brata Alberta, Brzozowa, Buko-
wa, Chabrowa, Chełmońskiego, Chłodna, Chłopickiego, 
Chodkiewicza, Cmentarna, Czarnieckiego, Dewajtis, 
Dąbrowskiego, Dębowa, Gagarina, Gawłowska, Grzy-
bowa, Hugo-Badera, Iwaszkiewicza, Jaworowa, Jesio-
nowa, Karwowska, Kasprowicza, Kątowa, Konwaliowa, 
Koralowa, Lazurowa, Lubiejewska, Łowicka, Malinowa, 

Mała, Modrzewiowa, Moniuszki, Nadrzeczna, Perłowa, 
Planowa, Płocka, Podzamcze, Połaniecka, Porzecz-
kowa, Promienna, Prosta, Próżna, Prusa, Pułaskiego, 
Radiowa, Radosna, Rolnicza, Rozlazłowska, Równo-
legła, Rumiankowa, Rybna, Rycerska, Sierpniowa, 
Słowackiego, Spacerowa, Spokojna, Srebrna, Tęczowa, 
Traugutta, Warszawska, Wesoła, Wodna, Wróblewskie-
go, Zamkowa, Zagłoby, Zapolskiej, Zieleńcza, Zielona, 
Ziemowita, Żeglarska

• Strefa IV: 25.01; 22.02
15 Sierpnia, Akacjowa, Andersa, Armii Krajowej, Bema, 
Bojowników, Bora-Komorowskiego, Bortnowskiego, Bo-
ryszewska, Cisowa, Daleka, Dolna, Drobna, Fabryczna, 
Głucha, Górna, Gwardyjska, Inżynierska, Kawalerzystów, 
Klonowa, Kopernika, Kościńskiego, Kozubowskiego, 
Kutrzeby, Lipowa, Litewska, Lotników, Łuszczewskich, 
Maczka, Mazowiecka, Miła, Mireckiego, Nadbrzeżna, 
Okrzei, Olchowa, Otwarta, generała Jana Tomickiego 
(dawna Pietrzaka), Pionierów, Południowa, Północna, 
Przyszła, Reja, Robotnicza, Roweckiego, Skotnickiego, 
Sobieskiego, Sosnowa, Spartańska, Spółdzielcza, Su-
charskiego, Szajnowicza, Szkolna, Środkowa, Tartacz-
na, Torowa, Wierzbowa, Wiśniowa, Wojska Polskiego, 
Wołodyjowskiego, Wschodnia, Wyzwolenia, Zamiejska, 
Zamknięta, Zamoyskiego, Zawiszy Czarnego

Wszelkich informacji na temat gospodarki śmieciami, terminów, harmonogramów udziela Referat Gospodarki Odpadami Komunalnymi Urzędu Miejskiego w Sochaczewie pok. 43,
tel. 46 862-22-35 wew. 410, 411, 412.

Wszystko o sochaczewskiej gospodarce odpadami na www.sochaczew.pl w zakładce „Śmieci po nowemu”

Pojawia się i znika
W pobliżu wioski Veselets, 25 
km na północ od Gródka, znaj-
dziemy unikatowe jezioro, któ-
re okresowo zanika. Ludzie 
opowiadają, że w tym miejscu 
siano kiedyś ziarno, regularnie 
koszono trawę. Teraz łąki za-
mieniają się w duży zbiornik, w 
którym nie wiadomo skąd po-
jawiają się ryby. Jak mówi Olga 
Stolyaryk, nauczycielka geogra-
fi i i historii lokalnej szkoły, od 
ponad dwudziestu lat badająca 
ten fenomen przyrody, zbiornik 
jest całkiem realny, nie jest mi-
rażem. W ostatnich kilkunastu 
latach znikał już trzy razy. 

W 1987 roku w ogóle nie 
było jeziora. Pewnego dnia w 
jednym miejscu zauważono 

wybijające źródełko. Następne-
go lata zbiornik zaczął się po-
większać i w ciągu trzech lat 
stał się dużym, zarybionym je-
ziorem o głębokości do trzech 
metrów. Zbiornik zbliżył się do 
lasu i drogi, woda rozlała się na 
powierzchni ponad 50 hekta-
rów. Miejscowi lubią odpoczy-
wać nad jego brzegiem, łowią 
karasie i płocie. Ostatnio jezioro 
ponownie zaczęło opadać. Skąd 
w pojawiającym i znikającym 
jeziorze pojawiają się ryby, nikt 
nie umie wyjaśnić. Podolski 
przyrodnik i badacz Alexander 
Klotz twierdzi, że jezioro poja-
wia się w dolinie starożytnych 
rzek, leży między wzgórzami i 
nie ma ujścia do żadnego zbior-
nika. Jego zachowanie wynika 

ze struktury powierzchni ziemi 
w tym obszarze, choć przyrod-
nik nie wyklucza, że cyklicz-
ność wiąże się z aktywnością 
słoneczną i wpływem księży-
ca. Co ciekawe, w miejscowo-
ści Veselets znajduje się jeszcze 
jeden ciekawy obiekt - źródło 
wody, która, według miejscowej 
legendy, leczy oczy. 

Satanowska pustelnia
Z kolei w pobliskim Satanowie 
(26 km na zachód od Gródka), 
od wieków znanym z wyjąt-
kowego mikroklimatu i zdro-
wych wód, znajduje się pustel-
nia, która jeszcze dwie dekady 
temu była zamieszkana. Znaj-
dziemy ją w rezerwacie przy-
rody, utworzonym na satanow-

skich wzgórzach. Droga do niej 
wiedzie przez las, biegnie do 
góry. Gdzieś w połowie drogi 
wędrowcy napotkają natural-
ną jaskinię o głębokości około 
30 metrów, jednak wejście do 
niej jest zamknięte. Pustelnia 
znajduje się na szczycie góry. Do 
domu wykutego w skale prowa-
dzą drewniane schody, a gości 
wita drewniany krzyż. Miejsco-
wi mówią, że pustelnik przy-
był na te ziemie w 1930 roku. 
Cztery lata drążył swój dom w 
wapiennej skale, mieszkał tam 
przez około siedemdziesiąt lat, 
zmarł w bardzo podeszłym 
wieku. Nikt nie zna imienia 
tego człowieka, skąd przybył, 
dlaczego zdecydował się żyć 
tyle lat w głuchym lesie. Wia-

domo jedynie, że nieustannie 
się modlił, a ludzie z pobliskich 
wiosek przychodzili do niego z 
prośbą o modlitwę. Mężczyzna 
żywił się darami lasu i tym, co 
przynieśli mu ludzie. 

Jaskinia składa się z dwóch 
pokoi - w jednym pustelnik żył, 
w drugim się modlił. Kamien-
ne łóżko, złe oświetlenie, zim-
no i wilgoć były jego stałymi 
towarzyszami podczas długie-
go pobytu w satanowskim lesie. 
Teraz w części jaskini, gdzie pu-
stelnik się modlił, znajdziemy 
ikony, resztki świec zapalanych 
przez wiernych. Raz w roku, w 
Zielone Świątki, jaskinię odwie-
dzają kapłan i ludzie z sąsiedniej 
wioski. (opr. daw)
źródło: nashgorodok.km.ua

Znikające jezioro i pustelnia
Co jakiś czas zaglądamy do naszego miasta partnerskiego - Gródka w obwodzie chmielnickim leżącego zaledwie 750 km od Sochaczewa - w okolicy którego znajdują 
się cuda natury, które uderzają swoją wyjątkowością. To tajemnicze jaskinie, lecznicze źródła w Satanowie, a nawet jezioro, którego nie znajdziemy na żadnej mapie.
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Drużyna Bronisława Gawryl-
czyka znajduje się obecnie na 
piątym miejscu w tabeli. Walka 
o awans do półfi nału w tym se-
zonie może być bardzo trudna.

Udany rewanż
W czwartek 11 stycznia 
SKTS podejmował w hali 
MOSiR drużynę Brono-
wianki Kraków. W meczu 
rozegranym w stolicy Ma-
łopolski to gospodynie były 
górą. 

W pierwszym pojedyn-
ku Katarzyna Grzybowska-
-Franc bez większych pro-
blemów, w trzech setach, 
pokonała Joannę Kiedrow-
ską. W drugiej grze drużyna 
z Krakowa wystawiła swo-
ją najlepszą zawodniczkę, 
Chinkę Lin Chia-Hsuan. Li-
derka Bronowianki potrze-
bowała trzech setów, żeby 
wygrać z Julią Ślązak, jed-
nak najmłodsza zawodnicz-
ka SKTS walczyła do końca 
i nie oddawała łatwo punk-
tów. W trzecim pojedyn-
ku Dong Rui Fang zagra-
ła z Martą Smętek. Ciekawy 
przebieg miał trzeci, ostat-
ni set. Zawodniczka SKTS 
dobrze rozpoczęła od trzy-
punktowej przewagi. Na-
stępnie rywalka zdobyła sie-
dem punktów z rzędu. Dong 
Rui Fang odrobiła jednak 
straty i dała swojej drużynie 
prowadzenie w meczu 2:1.

Ozdobą spotkania był 
czwarty pojedynek pomię-
dzy liderkami zespołów – 
Katarzyną Grzybowską-
-Franc i Lin Chia-Hsuan. 
Kasia przegrała dwa pierw-
sze sety. Jednak zmobilizo-
wała się i pokonała rywalkę 
w trzech kolejnych. Kończąc 

rozgrywkę nie kryła radości, 
triumfując w bardzo emo-
cjonującej grze. 

Kolejne 
pięciosetowe horrory
Tym razem zabrakło szczę-
ścia, które najwidoczniej sprzy-
jało gospodyniom. W sobotę 
13 stycznia SKTS przegrał na 
wyjeździe z Polmlekiem Lidz-
bark Warmiński 3:1. Katarzy-
na Grzybowska-Franc rozegra-
ła dwa pięciosetowe pojedynki. 
Niestety oba przegrane, z Darią 
Trigolos i Wenting Ma. Jedyny 
punkt dla sochaczewskiej dru-
żyny ugrała Julia Ślązak, poko-
nując w trzech setach Natalię 
Bogdanowicz. Szkoda tej po-
rażki. Tym bardziej, że był to 
mecz decydujący o bezpiecznej 
czwartej pozycji w tabeli. Prze-
grywając go SKTS znalazł się na 
piątym miejscu. 

Rodzina na Medal
W niedzielę 14 stycznia Socha-
czewski Klub Tenisa Stołowego 
zorganizował VI edycję turnie-
ju „Rodzina na Medal”. Do ry-
walizacji stanęły dzieci i mło-
dzież oraz ich rodzice. Zawody 
zostały rozegrane w trzech ka-
tegoriach wiekowych (ze wzglę-
du na wiek dziecka): 6-10, 11-15 
i 16-18 lat. Wiele gier, zwłaszcza 
deblowych, było bardzo zacię-
tych i obfi towało w przyciągają-
ce uwagę zagrania. Najbardziej 

jednak cieszy fakt, że w turnie-
ju wzięły udział osoby, które po 
raz pierwszy miały styczność 
z tenisem stołowym. Każdy z 
uczestników otrzymał nagrody 
rzeczowe, a najlepsi zawodnicy 
piękne statuetki i puchary.

Wyniki:
Kat. 6-10 lat: 1. Filip Zyg-

munciak i Dariusz Wichrow-
ski, 2. Bartłomiej, Julia i Eli-
giusz Gala, 3. Michał i Marek 

Stankiewicz, 4. Filip Bieliński i 
Krzysztof Grzana, 5. Julia, Lena 
i Jakub Woźniak.

Kat. 11-15 lat: 1. Jan i Prze-
mysław Jośko, 2. Marta i Bene-
dykt Charazińscy, 3. Wiktor i 
Sławomir Kacprzak, 4. Mate-
usz i Marcin Odolczyk, 5. Jakub 
i Krystyna Widyńscy.

Kat. 16-18 lat: 1. Jakub 
i Mirosław Kaźmierscy, 2. 
Aleksandra i Leszek Wojtczak

Mecze z mocnymi rywalkami
TENIS STOŁOWY SIATKÓWKA

Od zwycięstwa 
i porażki 
Sochaczewski Klub 
Tenisa Stołowego 
rozpoczął rundę 
rewanżową 
w Ekstraklasie 
Kobiet. 

SKTS Sochaczew – KS Bronowianka Kraków 3:1
Katarzyna Grzybowska-Franc – Joanna Kiedrowska 3:0 (11:3, 11:6, 11:5)

Julia Ślązak – Lin Chia-Hsuan 0:3 (8:11, 9:11, 8:11)
Dong Rui Fang – Marta Smętek 3:0 (12:10, 11:5, 11:8)

Katarzyna Grzybowska-Franc – Lin Chia-Hsuan 3:2 (9:11, 8:11, 11:8, 12:10, 12:10)

POLMLEK Lidzbark Warmiński - SKTS Sochaczew 3:1
Wenting Ma - Dong Rui Fang 3:1 (11:6, 8:11, 11:4, 11:7)

Daria Trigolos - Katarzyna Grzybowska-Franc 3:2 (13:15, 12:10, 6:11, 11:1, 11:8)
Natalia Bogdanowicz - Julia Ślązak 0:3 (6:11, 7:11, 7:11)

Wenting Ma - Katarzyna Grzybowska-Franc 3:2 (11:8, 8:11, 11:7, 8:11, 13:11) 

Liderka SKTS, Katarzyna Grzybowska-Franc zagrała trzy pięciosetowe pojedynki w dwóch ostatnich meczach

We własnej hali mecze gra się łatwiej

W turnieju Rodzina na Medal zagrało ponad 30 osób

GOSiR Babice w dziesiątej kolejce pokonał w trzech setach SRS 
Most Wyszogród i został samodzielnym liderem w tabeli ALPS

W tegorocznej edycji Ama-
torskiej Ligi Piłki Siatko-
wej rozegrano już 10 ko-
lejek. Pewne gry w fazie 
play-off  są drużyny Mostu 
Wyszogród i GOSiR Babice. 
O pozostałe dwa miejsca w 
półfi nałach walka toczyć 
się będzie do ostatnich 
meczów, a do końca rundy 
zasadniczej pozostały już 
tylko cztery kolejki.

W IX kolejce, rozegranej w 
sobotę 6 stycznia, w pierw-
szym spotkaniu zapowia-
dało się na niespodziankę. 
Po trzech setach „Ogrod-
nicy” prowadzili z Mostem 
Wyszogród. Liderzy ALPS 
wygrali jednak dwie kolej-
ne partie i odnieśli zwycię-
stwo. Mała niespodzian-
ka miała natomiast miejsce 
w drugim spotkaniu. Eki-
pa z Teresina, wznosząc się 
na wyżyny swoich możli-
wości, pokonała w pięciu se-
tach, trzecią w tabeli, dru-
żynę Wolnych Elektronów. 
W ostatnim meczu socha-
czewski Volley, co prawda 
uległ rywalom w pierwszej 

partii, ale ostatecznie po 
czterech setach wygrał z ze-
społem Piasta Feliksów. Za-
wody sędziował Tomasz Lu-
kowski. 

Niewątpliwym hitem 10. 
kolejki był mecz na szczycie 
pomiędzy drużynami SRS 
Mostu Wyszogród i GO-
SiR Babice. Z rywalizacji tej 
zwycięsko, już po trzech se-
tach, wyszedł zespół z Babic, 
który stał się tym samym 
samodzielnym liderem w 
tabeli Amatorskiej Ligi Pił-
ki Siatkowej. W pozostałych 
meczach Wolne Elektrony 
okazały się lepsze od Piasta 
Feliksów, a w „derbach So-
chaczewa” ZSR CKU poko-
nało Volleya. Mecze sędzio-
wał Łukasz Sosiński.

XI kolejka zostanie ro-
zegrana w niedzielę 28 
stycznia. W jej ramach od-
będą się następujące mecze: 
godzina 10.00 KS Piast Fe-
liksów – Teresin, 11.30 ZSR 
CKU Sochaczew - Wol-
ne Elektrony, 13.00 GOSiR 
Babice - Volley Sochaczew. 
Pauzuje drużyna SRS Mo-
stu Wyszogród.

GOSiR Babice 
na pozycji lidera

Wtniki:
IX kolejka (6.01)
ZSR CKU Sochaczew - SRS Most Wyszogród 2:3 
(25:20, 21:25, 25:23, 17:25, 12:15)

MVP: Łukasz Lewandowski (SRS Most 
Wyszogród)

Teresin - Wolne Elektrony 3:2 
(25:15, 25:22, 20:25, 14:25, 19:17)

MVP: Mateusz Rosa (Wolne Elektrony)
KS Piast Feliksów - Volley Sochaczew 1:3 
(25:21, 9:25, 21:25, 22:25)

MVP: Damian Rąg (Volley Sochaczew)
X kolejka (13.01)
SRS Most Wyszogród - GOSiR Babice 0:3 
(18:25, 25:27, 19:25)

MVP: Marcin Jakubowski (GOSiR Babice)

Wolne Elektrony - KS Piast Feliksów 3:1 
(25:27, 25:22, 25:22, 25:20)

MVP: Jakub Rykała (Wolne Elektrony)
Volley Sochaczew - ZSR CKU Sochaczew 0:3 
(25:27, 20:25, 20:25)

MVP: Wojciech Socha (ZSR CKU Sochaczew)
Tabela po X kolejce:
1. GOSiR Babice 21 23:6 
2. SRS Most Wyszogród 20 22:12 
3. Wolne Elektrony 12 18:17 
4. ZSR CKU Sochaczew 11 15:21 
5. Volley Sochaczew 11 14:21 
6. KS Piast Feliksów 8 15:22 
7. Teresin 7 13:21
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Poniatowski i Bereshvili 
zjawili się w poniedziałek 8 
stycznia w sochaczewskim 
ratuszu, by w obecności 
burmistrza Piotra Osieckie-
go podpisać z prezesem RC 
Orkan Robertem Dłutkiem 
umowy na grę w Sochacze-
wie. Obaj wzmocnią zespół 
na okres jednego roku.

- Bardzo się cieszę, że 
dołączam do projektu „Or-
kan Sochaczew mistrzem 
Polski za trzy lata”” – mówi 
Paweł Poniatowski, wycho-
wanek warszawskiej Skry, 
który ostatni sezon spędził 
w Łodzi, broniąc barw KS 
Budowlani, a ma za sobą 
także występy we Francji.

Poniatowski to dwu-
metrowy, ważący 120 kg 
zawodnik, który karierę 
rugbisty zaczął dość póź-
no, długo jego dyscypliną 
była koszykówka. Warun-
ki fi zyczne plus skoczność, 
jaka została mu z basketu 
oraz zdolności manualne 

sprawiły, że bardzo szybko 
awansował do reprezentacji 
Polski. Zadebiutował w ka-
drze u trenera Marka Płon-
ki, stając się podstawowym 
zawodnikiem prowadzonej 
przez niego drużyny. Trener 
Blikkies Groenewald także 
widział miejsce w składzie 
dla Poniatowskiego. Podob-
nie rzecz miała się ze Stani-
sławem Więciorkiem.

- Do gry w Sochaczewie 
namówił mnie Maciej Bra-
żuk, przez wiele lat jej kapi-
tan, a później menedżer. Z 
kadry wiem, że jak Maciej 
się za coś bierze, to musi być 
sukces. Wierzę, że Orkan 
już w tym sezonie będzie 
silną ekipą. Mam nadzieję, 
że się do tego przyczynię – 
powiedział Poniatowski tuż 
po podpisaniu umowy.

- Przyglądam się z dużą 
życzliwością   projektowi, 
jaki powstaje w sekcji rug-
by Orkana. Widzę, że przy-
gotowujecie wszystko z gło-

wą, bez szaleństwa, ale też 
z odwagą. Trzymam kciu-
ki za powodzenie projek-

tu. Będę go wspierał – po-
wiedział podczas spotkania 
burmistrz Piotr Osiecki.

- Miasto jest naszym 
najważniejszym i najwięk-
szym sponsorem, za co bar-

dzo dziękujemy. Bez wspar-
cia samorządu nasz klub nie 
miałby szans na odbudo-
wę potęgi rugby w Socha-
czewie, a taki jest nasz cel. 
Chcemy w ciągu trzech lat 
włączyć się w walkę o mi-
strzostwo Polski. Moim 
marzeniem jest, by fi nał mi-
strzostw Polski w rugby od-
był się kiedyś na naszym 
nowym, pięknym stadionie, 
który już niebawem zacznie 
się budować – mówi prezes 
RC Orkan, Robert Dłutek.

- Jesteśmy w trakcie ne-
gocjacji z potencjalnymi 
sponsorami prywatnymi. 
Nasz projekt wymaga bo-
wiem dodatkowego wspar-
cia, jeśli chcemy włączyć się 
w walkę najpierw o awans 
do tzw. grupy mistrzow-
skiej – co jest celem na ten 
sezon, a potem o medale. 
Rozmawiamy też z różny-
mi podmiotami o niemate-
rialnym wsparciu zespołu. 
Wszędzie jesteśmy dobrze 
przyjmowani, co pokazu-
je, że Sochaczew chce mieć 
znów dobrą drużynę rugby. 
Już niebawem podpiszemy 
pierwsze umowy – deklaru-
je Maciej Brażuk.

Kolejne wzmocnienie RC Orkan
W zbliżającym się nowym sezonie 
Ekstraligi rugby w Sochaczewie zagra 
reprezentant Polski Paweł Poniatowski. 
To drugie po Gruzinie Givi Bereshvili 
ogromne wzmocnienie Orkana.

8 stycznia w ratuszu nowi zawodnicy podpisali roczne kontrakty z Orkanem

Bal Rugbisty 10 lutego w hotelu „Chopin”
Ruszyła sprzedaż zaproszeń na Bal Rugbisty, który odbędzie się w sobotę 10 lute-
go w Hotelu Chopin. Zaproszenia w cenie 160 zł od osoby można zamawiać pod 
adresem rcorkan@gmail.com lub pod numerem telefonu 604-307-447. Będzie je 
można kupować także w recepcji hotelu. 
- Chcemy by bal stał się cykliczny i był najważniejszym wydarzeniem towarzyskim karnawału w 
Sochaczewie - mówi prezes RC Orkan Robert Dłutek. - Kilka lat temu już taki bal zorganizowali-
śmy. Wszyscy bawili się świetnie do białego rana. Teraz też tak będzie. Zapraszamy wszystkich 
chętnych. Bal ma formułę otwartą, szykujemy wiele niespodzianek - dodaje Dłutek. 

W wieku 82 lat zmarł Stefan 
Wydlarski, wieloletni nauczy-
ciel wychowania fi zycznego, 
geografi i i historii, ale przede 
wszystkim pierwszy trener 
sochaczewskiej drużyny rug-
by utworzonej jesienią 1971 
roku.

Stefan Wydlarski był absolwen-
tem warszawskiej AWF. Ukoń-
czył specjalizację gimnastyka 
sportowa, ale Sochaczew po-
znał go jako świetnego trene-
ra najpierw lekkiej atletyki, a 
potem rugby. W jajowatą piłkę 
grał w warszawskich AZS AWF 
i Lotniku. Do uprawiania rug-
by namówił go jeden z legen-
darnych polskich trenerów rug-
by, wówczas kolega ze studiów 
Stanisław Gierwatowski.

Trenerem rugby w So-
chaczewie został za namową 
Edwarda Grzelaka, Bogdana 
Pietraka, Ireneusza Pietraka i 

Mariana Wendkowskiego - ini-
cjatorów powstania w naszym 
mieście sekcji. Nie od razu się 
zgodził. Wiedział, jak trudną i 
wymagającą dyscypliną jest gra 
jajowatą piłką. Jak dziś wspo-
minają, powiedział im wów-
czas: „żeby trenować i grać w 
rugby nie wystarczy obejrzeć je-
den mecz”. Zespół powstał przy 
ognisku TKKF „Energomontaż 
Północ”.

W swym pierwszym me-
czu, rozegranym 27 sierp-
nia 1972 roku sochaczewska 
drużyna przegrała z Mazo-
vią Mińsk Mazowiecki 10:24. 
Barw TKKF Energonontaż 
bronili: Karol Lewandowski, 
Tadeusz Karaluch, Jerzy Ko-
walczyk, Edward Grzelak, 
Mieczysław Syperek, Wojciech 
Karlicki, Wojciech Klusek, 
Zbigniew Szymczak, Hiero-
nim Gensler, Krzysztof Ciesiel-
ski, Bogdan Pietrak, Mirosław 

Cybulski, Zbigniew Rozma-
rynowski, Jaromir Rozma-
rynowski i Krzysztof Brzu-
stowski. W 1973 roku rugby 
przeniosło się do Orkana. W 
1975 roku drużyna awanso-
wała do najwyższej klasy roz-
grywkowej. Stefan Wydlarski 
był trenerem Orkana do 1978 
roku, ale nie był to koniec jego 
sukcesów z sochaczewskimi 
sportowcami.

Drugą jego pasją była lek-
koatletyka. Już w 1963 roku, z 
uczniami Szkoły Podstawowej 
nr 3, w której wówczas praco-
wał, wygrał ogólnopolski fi nał 
Lekkoatletycznego Czwórbo-
ju Przyjaźni o „Puchar Świata 
Młodych”. Młodzież rywalizo-
wała na dystansie 60 metrów, 
w skoku w dal, skoku wzwyż 
i rzucie piłeczką palantową. 
Z każdego z 19 województw 

startowało sześć dziewczynek 
i sześciu chłopców. Do punk-
tacji zaliczano po pięć naj-
lepszych wyników. Wygrała 
reprezentacja SP nr 3 z Socha-
czewa - 2562 pkt. (1369 pkt. 
dziewczynki i 1193 pkt. chłop-
cy. Zwycięski zespół został go-
ściem telewizyjnej audycji ,,5 
milionów”.

Po raz drugi podopiecz-
ni „Wydlara” – jak mówili o 
nim zarówno przyjaciele, jak 
i uczniowie, odnosili sukcesy 
w lekkoatletycznym czwórbo-
ju w latach 80. XX wieku. Pan 
Stefan pracował wówczas w 
Szkole Podstawowej nr 2, gdzie 
stworzył silną drużynę zło-
żoną z dziewczynek. W 1985 
roku dotarł z nią do ogólnopol-
skiego fi nału czwórboju lekko-
atletycznego, który znów był 
rozgrywany pod patronatem 
„Świata Młodych” - najpopu-
larniejszej wówczas, ukazującej 

się dwa razy w tygodniu w na-
kładzie niemal pół miliona eg-
zemplarzy, „Harcerskiej Gazety 
Nastolatków”. Zawody zosta-
ły rozegrane w Poznaniu. Tym 
razem rywalizowano w biegu 
na 60 m, skoku w dal, rzucie pi-
łeczką palantową oraz w biegu 
na 500 metrów. Drużyna zaję-
ła piąte miejsce (1631 pkt), ale 
indywidualnie najlepsza była 
uczennica SP 2 – Monika Ry-
bicka (400 pkt).

Stefan Wydlarski udzielał 
się także jako instruktor harcer-
ski, brał udział w rajdach, let-
nich obozach. Polski Związek 
Rugby odznaczył go honorową 
Złotą Odznaką PZR. - Dla nas 
Pan Stefan był niemal drugim 
ojcem. Dzięki niemu i rugby, 
którym nas zaraził, wielu chło-
paków z Sochaczewa wyszło na 
porządnych ludzi - mówi wielo-
letni kapitan Orkana Zbigniew 
Dąbrowski.

Nie żyje współzałożyciel sochaczewskiego rugby 
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PIŁKA NOŻNA PIŁKA NOŻNA

SPORTY WALKI

PŁYWANIE

Henryk Orzeszek był kierowni-
kiem zespołu piłkarskiego Or-
kana Sochaczew i wieloletnim 
działaczem tego klubu. Zmarł 
w 1998 roku, w wieku zaledwie 
43 lat. Pozostała po nim jednak 
pamięć i organizowany co roku 
turniej jego imienia.

W uroczystym otwarciu 
jubileuszowej dwudziestej im-
prezy wzięli udział m.in.: poseł 
Maciej Małecki, wiceprzewod-
niczący Rady Miejskiej Arka-
diusz Karaś, wicestarosta Ta-
deusz Głuchowski, dyrektor 
Szkoły Podstawowej nr 6 Jadwi-
ga Sikorska, dyrektor MOSiR 
Mieczysław Głuchowski, na-
czelnik Wydziału Sportu i Or-
ganizacji Pozarządowych UM 
– Agata Kalińska oraz zastępca 
burmistrza Dariusz Dobrowol-
ski, który dokonał ofi cjalnego 
otwarcia zawodów, a po ich za-
kończeniu wręczał pamiątkowe 
puchary i statuetki. Tradycyjnie 
już delegacja sympatyków Or-
kana Sochaczew (Andrzej Pa-
luch, Grzegorz Kucharski) uda-
ła się także z wiązanką na grób 
patrona imprezy. 

Na parkiecie rywalizowa-
ło sześć ekip: Polonia Warsza-
wa, Żyrardowianka Żyrardów, 
Oldboy Kielce, Wisła Płock 
oraz dwa sochaczewskie ze-
społy - Bzura Chodaków i go-
spodarze zawodów Orkan 
Sochaczew. Grano po pięciu za-

wodników system każdy z każ-
dym. Mecze trały po 15 mi-
nut. Turniej sędziował zespół 
w składzie: Łukasz Trawiń-
ski, Krystian Gołębiewski oraz 
Waldemar Kaniewski. Nad 
bezpieczeństwem zawodników 
czuwała Aneta Zyger. 

Podobnie jak przed ro-
kiem najlepsza okazała się eki-
pa Czarnych Koszul. Socha-
czewskie zespoły były gościnne 
dla rywali i... zajęły dwa ostat-
nie miejsca. Królem strzel-
ców w turnieju został zdobyw-
ca czterech goli, Paweł Molga 
(Oldboy Kielce). Najlepszym 
bramkarzem - jego kolega z 
drużyny Ryszard Bedla. Ponad-
to organizatorzy wręczyli na-
grody najlepszym zawodnikom 
w poszczególnych drużynach. 
Otrzymali je: Bartek Podo-
bas (Polonia Warszawa), Sta-

nisław Nalej (Żyrardowianka 
Żyrardów), Paweł Molga (Old-
boy Kielce), Rajmund Koperek 
(Wisła Płock), Mariusz Wiciak 
(Bzura Chodaków), Piotr Szat-
kowski (Orkan Sochaczew).

Sochaczewskie zespoły za-
grały w składach:

Orkan Sochaczew: An-
drzej Orliński, Piotr Sztkowski, 
Tomasz Szatkowski, Sławomir 
Gajewski, Marcin Makowiecki, 
Paweł Wilczak, Marcin Trzos, 
Rafał Wojciechowski

Bzura Chodaków: Woj-
ciech Wiciak, Mariusz Wiciak, 
Krzysztof Bargieł, Robert Pod-
denek, Robert Kołodziejczak, 
Rafał Walczak, Grzegorz Szyp-
szak, Czesław Znajdek.

Organizatorem turnieju 
była Marzena Kacprzak z Miej-
skiego Ośrodka Sportu i Rekre-
acji w Sochaczewie. Współorga-

nizatorami KS Orkan Oldboy 
Sochaczew i szkoła podstawo-
wa nr 6. 

Wyniki:

Orkan Sochaczew – Bzura Chodaków 2:0
Wisła Płock – Oldboy Kielce 0:0
Polonia Warszawa – Żyrardowianka Żyrardów 2:2
Bzura Chodaków – Oldboy Kielce 1:0
Wisła Płock – Żyrardowianka Żyrardów 2:1
Polonia Warszawa – Orkan Sochaczew 3:1
Żyrardowianka Żyrardów – Oldboy Kielce 1:1
Bzura Chodaków – Polonia Warszawa 0:2
Wisła Płock – Orkan Sochaczew 2:0
Bzura Chodaków – Żyrardowianka Żyrardów 0:3
Wisła Płock – Polonia Warszawa 2:3
Oldboy Kielce – Orkan Sochaczew 2:1
Bzura Chodaków – Wisła Płock 5:1
Polonia Warszawa – Oldboy Kielce 1:3 
Żyrardowianka Żyrardów – Orkan Sochaczew 3:2

Kolejność turnieju: 1. Polonia Warszawa, 
2. Żyrardowianka Żyrardów, 3. Oldboy Kielce, 
4. Wisła Płock, 5. Bzura Chodaków, 6. Orkan 
Sochaczew

20 lat a pamięć wciąż trwa
Drużyna Polonii Warszawa obroniła puchar sprzed roku, zwyciężając w XX edycji 
halowego turnieju piłki nożnej oldboyów im. Henryka Orzeszka. 
Zawody rozegrano w niedzielę 7 stycznia w hali sportowej Szkoły Podstawowej nr 6. 

W Nowym Roku Dragon Fi-
ght Club Sochaczew zapra-
sza wszystkich chętnych na 
treningi nowych grup po-
czątkujących.

Treningi prowadzone będą 
w dwóch grupach wieko-
wych:

- grupa dzieci 7 - 12 lat 
- poniedziałki godz. 16:30 

- 17:45 oraz środy godz. 
19:00-20:00 na sali judo 

MOSiR przy ul. Olimpij-
skiej 3.

- grupa powyżej 13 roku 
życia - wtorki i czwartki w 
godz. 17:30 - 19:00 oraz so-
boty w godz. 11:00-12:30 
na mniejszej sali sportowej 
ZS RCKU (ul. Piłsudskie-
go 63).

Zajęcia prowadzone są 
przez profesjonalną kadrę 

trenerską: Sławomir i Piotr 
Cypel - główni instrukto-
rzy, specjaliści od każdej 
płaszczyzny wszechstylowej 
walki wręcz, szkoleniowcy 
trójki aktualnych mistrzów 
Polski amatorskiego MMA 
oraz Marcin „Różal” Ró-
żalski - dwukrotny mistrz 
świata w Muay � ai, zawod-
nik KSW TEAM. 

Noworoczny nabór smoków

Rawka Bolimów zwyciężyła 
w XXVI Halowym Turnieju 
Piłki Nożnej Seniorów, któ-
ry odbył się w hali sporto-
wej Szkoły Podstawowej nr 
6. W fi nale po rzutach kar-
nych piłkarze z Bolimowa 
pokonali KS Teresin.

Trzecie miejsce zajęli pił-
karze KS Piast Feliksów, 
czwarte Partyzant Leszno. 
Kolejne pozycje: 5. Tajfun 
Brochów, 6. Korona Wejsce. 
7. Promyk Nowa Sucha, 8. 
Sokół Budki Piaseckie. 

Drużyny grały w dwóch 
grupach mecze każdy z każ-
dym, następnie rozegra-
ne zostały spotkania o po-

szczególne miejsca. Turniej 
sędziował Bartosz Targa-
szewski. Zawody otworzył, 
oraz wręczał nagrody, głów-
ny organizator imprezy wójt 
Gminy Sochaczew Miro-
sław Orliński. 

Najlepszym strzelcem 
turnieju został Grzegorz 
Węsek z KS Teresin, zdo-
bywca czterech bramek. 
Niemalże jednogłośnie naj-
lepszym bramkarzem wy-
brano Tomasza Warszaw-
skiego z KS Teresin. W 
głosowaniu na najlepszego 
zawodnika turnieju najwię-
cej głosów zdobył Kacper 
Bargiel, również z KS Tere-
sin.

Rawka Bolimów 
z Pucharem Wójta

Zwycięska drużyna Rawki Bolimów: Aleksander Kowalczyk, Mateusz Kowalczyk, 
Kamil Mitrowski, Damian Mitrowski, Łukasz Dmuchowski, Mateusz Jeż, 
Robert Paprocki, Witold Sobolewski, Tadeusz Podstawka, Paweł Frąckiewicz. 

Trzy medale na początek roku
W Mławie w mistrzostwach dzieci i młodzików w pływaniu wy-
startowała czteroosobowa reprezentacja UKS „Dwójki” Sochaczew, 
która zdobyła trzy medale – jeden złoty i dwa srebrne. Na najwyż-
szym stopniu podium, w konkurencji 100 metrów stylem grzbie-
towym, stanęła Zuzanna Denisiewicz (1:24.92). Dwa srebrne krąż-
ki zdobył Franciszek Szymański, na 100 metrów stylem dowolnym 
(1:17.086) i na 100 metrów stylem klasycznym (1:38.89). Ponadto na 
pływalni rywalizowały siostry Marta i Aleksandra Czubik.




